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گزارش روز

ناصر امانی، عضو شورای شهر 
در تذکری به علیرضا زاکانی، شهردار تهران خبر داد:

درباره راهبرد انتخاباتی 
حزب کارگزاران سازندگی ایران 
رهبری و چگونگی احیای نهاد انتخابات مخالفت 

مسکن  ساخت  با 
خارجی ها توسط 

2
رقابتحزب محدودیت  محدود  رقابت 

دو ماموریت فرزین
آیا بانک مرکزی در مهار نقدینگی 

و بازگرداندن آرامش به بازار ارز موفق بوده است؟

7
کوچه

سیاســت گذار پولی این روزها دو مشــغولیت بزرگ 
دارد؛ مشــغله اول مهار اسب سرکش نقدینگی است 
و مشغله دوم، بازگرداندن آرامش به بازار ارز. اولی به 
دغدغه اصلی نظام تصمیم گیری تبدیل شده و دومی 
می تواند آرامش را به کل اقتصاد بازگرداند. آمارها از 
توفیق نســبی بانک  مرکزی در ماموریت اول حکایت 
دارد اما توفیــق در ماموریت دوم نیازمند بازگشــت 
آرامش به منطقه است. در این گزارش تلاش می کنیم 
عملکرد بانک  مرکزی را در هر دو ماموریت بررســی 

و تحلیل کنیم. 

مهار نقدینگی ماموریت
رهبــر انقــلاب اخیــراً در دیــدار بــا اول

تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی با اشاره 
به نظرات یکی از فعــالان اقتصادی که درباره  تامین 
مالی نکاتی را مطرح کرد، فرمودند: »من یادداشــت 
کردم که ما روی رشــد نقدینگی تکیه می کنیم؛ یعنی 
رشــد نقدینگی باید متوقف شــود، کمااینکه تلاش 
کرده اند، یک مقداری هم تاثیر داشته و رشد نقدینگی 

کم شده است«.
رهبــری درحالی خواســتار توقف رشــد نقدینگی 
شده اند که براساس آخرین آمارها، نرخ رشد 12  ماهه 
نقدینگــی از 34/1 درصد در پایان دی  ماه 1401 طی 
یک روند نزولی به 25/2 درصد در پایان دی  ماه 1402 
کاهش یافت که دســتیابی به این رقم برای اولین  بار 
از خرداد مــاه 1398 )پس از 55 ماه( محقق شــده 
اســت. همچنین نرخ رشد 12ماهه پایه پولی در پایان 
دی  ماه 1402 با 6/5 واحد درصد تنزل نسبت به دوره 
مشــابه ســال قبل )38/2 درصد در دی  ماه 1401( 
به 31/7 درصــد کاهش یافــت. همچنین خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکــزی در دی  ماه 1402 
نســبت به ماه قبل 5/2 درصد رشــد داشت. آنگونه 
که بانک مرکزی گزارش داده: کاهش مستمر و قابل 
ملاحظه رشــد نقدینگی طی دو سال اخیر و رسیدن 
آن به ارقام هدف گذاری  شــده رشد نقدینگی در سال 
جاری )25 درصد( حاکی از تحقق برنامه پولی تنظیم  
شده و توفیق بانک مرکزی در اجرای سیاست کنترل 
مقداری رشد ترازنامه بانک ها و در نهایت کنترل رشد 
نقدینگی در دوره اخیر اســت. البتــه منتقدان بانک 
 مرکزی معتقدند، سیاســت گذار پولی ابتــدا باید به 
انتشار به موقع آمارها پایبند باشد. آخرین داده رسمی 
منتشر شده در رابطه با متغیرهای پولی مربوط به چند 
ماه پیش، یعنی ماه شهریور است. موضوع دیگر این 
اســت که بانک  مرکزی از میان آمارهــا و داده هایی 
که در اختیار دارد، قســمت هایی را منتشر می کند که 
مطابق با خواســته های این نهاد است. به طور مثال 
در گزارشی که اخیراً منتشر شده و شرایط متغیرهای 
پولی را تا پایان ماه دی مشخص کرده، رشد نقدینگی 
و پایه پولی را هم نسبت به ابتدای سال و هم نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، اعلام کرده اند ولی در رابطه 
با ســرفصل خالص ذخایر خارجــی بانک مرکزی، 
تغییرات یا رشد این سرفصل در دی  ماه، نسبت به ماه 
قبل، یعنی آذرماه اعلام نشده است. ناظران دلیل این 
پنهان کاری را افت شــدید خالص ذخایر خارجی در 
گزارش مربوط به 6 ماه نخست می دانند که انتقادات 
زیادی را به دنبال داشــت. گویا رشد خالص ذخایر 
خارجی در مهر، آبان و آذر ماه همچنان نزولی و منفی 

بوده و فقط در دی  ماه یک مقدار مثبت شده است.
   ادامه در صفحه 6

اخیرا رهبــر انقلاب در دیــدار کارآفرینان و تولید 
کننــدگان بحثی را درخصوص رونــد نقدینگی و 
تأمین مالــی بنگاه های تولیدی در کشــور مطرح 
کردند که از یک زاویه مهمی به کاهش ســرعت 
رشــد نقدینگی نگاه می کند. ایشان تأکید کردند 
که کاهش رشد نقدینگی سیاست درستی است و 
تلاش های دولــت در این زمینه تا حدی موثر بوده 
است اما محدودیت ایجاد شده در منابع تخصیصی 
بانک ها به فعالان تولیدی نباید متوجه بنگاه های 
کوچک و متوســط شــود؛ نه اینکه همین منابع 
محدود هم به شــرکت های دولتی یا شرکت های 

خاص و زرنگ با ارتباطات گسترده داده شود.
اشــاره مقام رهبری به گزارش منتشــرهٔ بانک 
مرکزی در مورد کاهش شــتاب رشــد نقدینگی و 
رسیدن رشــد نقطه به نقطه سالانه آن به محدوده 
25 درصد اســت که البته با کنترل و محدود کردن 
ترازنامه بانک ها که خود یک اقدام احتیاطی خرد 
برای کنترل ریســک آنهاست، تحقق یافته است. 
بنابراین اگر قرار باشد، سیاست انقباضی با روش 
کنترل ترازنامه بانک ها، دســت دولت را در تأمین 
مالــی شــرکت های دولتی و کســری بودجه اش 
باز گذاشــته و بنگاه هــا و واحدهــای تولیدی و 
کســب وکارهای کوچک خصوصــی از وام های 
بانکی محروم شــوند، موجب آسیب دیدن تولید و 

کند شدن رشد اقتصادی کشور می شود .
نباید فرامــوش کرد که ظــرف 30 ماه از عمر 
دولت ســیزدهم، حجم کل نقدینگی با 92 درصد 
رشــد از 3٫921 هزار میلیــارد تومــان در پایان 
مرداد 1400 بــه 7٫556 هزار میلیــارد تومان در 
پایان دی ماه 1402 رســید کــه از دلایل مهم تورم 
40-50 درصدی و روند افزایشــی نرخ ارز است. 

شکی نیســت؛ عمده رشــد نقدینگی به رغم سه 
برابر شــدن درآمد صادرات نفت به خاطر کسری 
بودجه و خرج های بیش از دخل دولت و دســت 
کردن در جیب بانک هــای دولتی و بانک مرکزی 
بوده اســت. البته تخلفات بانک های غیردولتی و 
اضافه برداشت ســنگین آنها از بانک مرکزی لذا 

رشد بالای پایه پولی هم مزید برعلت بوده است.
نکتــه مهــم دیگــر در این خصــوص، رابطه 
بالا رفتن نرخ ارز و نیاز تولید به نقدینگی بیشــتر 
اســت. در ســال های 95 و 96 که دوران برجام 
بود، ارزش دلاری حجم نقدینگی کشــور در حد 
340 تا 350 میلیــارد دلار بود و این ارزش دلاری 

در حال حاضر رقمی کمتر از نصف آن است. لذا 
تولیدکنندگان و واردکننــدگان به نقدینگی خیلی 
بیشــتری جهت تأمین نیازهای خود برای خرید 
یا وارد کردن مواد اولیه و واســطه ای و سرمایه در 
گردش احتیاج دارند. تداوم کســری بودجه دولت 
و خرج بیش از دخل آن موجب فشــار به بانک ها 
جهت خریــد اوراق دولتی بیشــتر یــا پرداخت 
تسهیلات بیشتر به شــرکت های دولتی می شود. 
این اقدام دولت و شرکت های دولتی در کنار تلاش 
بانک مرکزی برای کاهش سرعت رشد نقدینگی 
نتیجه اش همان می شود که مقام رهبری به درستی 
اشــاره کردند. به رغم رشــد بالای کل های پولی 

به ویژه نقدینگی طی ســال های گذشــته، تامین 
مالی فعالیت های تولیدی و بنگاه های خصوصی 
همچنــان با دشــواری روبــه رو اســت. افزایش 
هزینه های تولیــد در طول ســال های تحریم، به 
خصوص در دو سال اخیر نیاز به سرمایه در گردش 
تولید را به شــدت افزایش داده و این تأمین مالی را 
خیلی دشوارتر کرده است و تولید کنندگان، تجار و 
سایر فعالان اقتصادی همچنان از کمبود نقدینگی 
گله مند هســتند. یکی از دلایل افزایش نرخ بهره 
بازار نیز همین فشار ناشی از نیاز نقدینگی است. 
به  نظر می  رسد با روند موجود خلق نقدینگی و نیز 
نحوه توزیع آن در بین بخش های مختلف اقتصاد 
که عمدتا به  دلیل انتظارات تورمی موجود، سر از 
سفته بازی درمی  آورد از یک طرف هرگونه افزایش 
بیشــتر نقدینگی قطعا موجب شتاب  گیری بیشتر 
تورم فعلی کشور می شود و ادامه وضع موجود نیز 
موجب ایجاد رکود بیشتر در فعالیت های اقتصادی 
حقیقــی به  خاطــر کمبود نقدینگــی بخش های 
مولد  تولید می شــود. لــذا از بانک مرکزی انتظار 
است هرگونه سیاست اعتباری و پولی با درک این 
وضعیت اولًا: به تامین مالی فعالیت های تولیدی 
توجه ویژه کــرده و نیاز افزایش یافته ســرمایه در 
گردش آنها را برآورده کند، ثانیاً: منجر به انحراف 
در منابع نظام بانکی و تشــدید فشــارهای تورمی 
و قیمتی نشــود. آنچه که در روزهای اخیر تحت 
عنوان انتشــار گواهی خاص 30 درصدی با تصور 
کنتــرل انتظارات تورمی، انجام شــد بــا توجه به 
عملکرد آن در چند روز گذشــته به نظر سیاست 
درســتی نبود. اولا انتشــار گواهی خاص نیاز به 
معرفــی طرح هــا و پروژه های ســرمایه گذاری و 
جذب پول برای آن است. درحالی که بخش عمده 
سهمیه 280 همت ابلاغی به بانک ها عملا تحت 
عنوان گواهی عام موجب جابه جایی ســپرده های 
22 درصدی بانک ها با گواهی سپرده 30 درصدی 
شــده و می شود لذا منابع قابل توجه جدیدی وارد 
بانک ها نخواهد شــد و این خود در جهت خلاف 
سیاست کنترل و کاهش ناترازی مالی بانک های 

ناتراز است.
وقتی سقف دالان نرخ بهره سیاستگذاری پولی 
23 درصد اســت، این اقدام کــه در قالب گواهی 
ســپرده عام نیز اجرا شد، اول حجم آن در مقایسه 
با منابع بانکی خیلی قابل توجه نبود اما ســیگنال 
افزایش نــرخ بــه بانک هــا داده و صرفا موجب 
جابه جایی منابع موجود سیســتم بانکی و ســود 
بالاتر به منابع جدید ســپرده ای، افزایش ناترازی 
مالی و توســعه قاعده پونزی در بانک های ناتراز 
می شود. آرامش روزهای اول این هفته که عمدتاً 
ناشی از کاهش احتمال تنش در منطقه و کاهش 
نا اطمینانی ناشی از آن بود به حمدالله تا حدودی 
انتظارات منفی را کاهش و موجب ثبات نسبی در 

بازار ارز شده است. 
شــرایط بــه وجــود آمــده، ایجــاب می کند 
سیاســت های مالی و پولی دولت بــا هماهنگی 
بیشتر در جهت تعمیق ثبات اقتصاد کلان و کنترل 
تورم حرکت کرده و نسبت به تأمین مالی هدفمند 
تولید اقدام نموده و به میزان رشد اقتصادی مقطعی 
امسال که عمدتا ناشی از افزایش صادرات و تولید 

نفت بود خیلی دلخوش نباشد.
در کنار توجــه به موضوع اساســی و کلیدی 
رفع تحریم که ریشــه عمده مشــکلات کشور به 
خصوص در عرصه اقتصــاد و تجارت بین المللی 
اســت، دولت باید به کاهش جدی کسری بودجه 
و بانک مرکزی به علاج هرچه ســریع تر ناترازی 

بانک ها اهتمام ورزند.

رئیس کل بانک مرکزی چگونه می تواند ماموریت توقف رشد نقدینگی را به سرانجام برساند؟

سعید خوش بین
خبرنگار سازندگی

عبدالناصر همتی
رئیس کل  پیشین 

بانک مرکزی
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حزب کارگزاران ســازندگی ایران در جدیدترین برنامه سیاسی 
خود، راهبرد حضور در انتخابات را اعلام و تبیین کرد. این تصمیم 
که به پیشنهاد دبیرکل حزب، سیدحسین مرعشی و با رای اعضای 
شورای مرکزی، سندیت یافت، تاکیدی مهم بر این دارد که حزب به 
صورت مشروط در انتخابات شرکت می کند و صرفاً در حوزه هایی 
که نامزدی با ســوابق روشــن حزبی یا اصلاح طلبی وجود داشته 

باشد، حاضر خواهد شد. 
شــرکت در انتخابات مجلس این روزها به یکی از چالش های 
اصلی سیاســت داخلی ایران تبدیل شده است زیرا آنچنان که روز 
گذشته محمد عطریان فر، معاون سیاسی دبیرکل حزب کارگزاران 

سازندگی ایران اعلام کرد: در این دوره انتخابات 
مجلس به دلیل ردصلاحیت های گسترده توسط 
هیات های اجرایی و بعد شورای نگهبان، »حق 
رقابت از اصلاح طلبان، ســلب شده است«. به 
همین دلیل حتی احزابی که تصمیم به شرکت در 
انتخابات دارند با این چالش روبه رو هستند که 
چه کسی را باید به مردم معرفی کنند؟ و اساساً آیا 
وضعیت آنچنان هست که بتوان لیست انتخاباتی 
داد یا نه؟ ســوالاتی از این دست در کنار مسائل 
دیگر اساســاً وضعیت بغرنجی برای آن احزابی 
رخ داده کــه همه جــوره برادری خــود را ثابت 

کرده اند. 
به همین دلیل نیز در جلســه اخیر شــورای 

مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی ایران، سیدحســین مرعشی، 
دبیرکل حزب با تشــریح وضعیت موجود جامعه و ارائه تحلیل از 
آنچه درحال وقوع اســت، پیشنهادی را به اعضای حزب ارائه کرد 
که در مقام راهبرد، »ضمن رعایت آیین نامه جبهه اصلاحات، حزب 
می توانــد صرفاً در حوزه هایی از انتخابات مجلس فعال باشــد که 
نامزد حزبی یا نامزدی با سوابق روشن و قابل دفاع اصلاح طلبانه 
تایید صلاحیت شده باشــند«. این وضعیت و دفاع از نامزدهای 
حزبی طبعاً نگاهش به شــهرها و شهرستان هاســت اما مســاله 
اساسی در کلانشهرهای بزرگی چون تهران، مشهد و... است که 
حزب و اساساً یک جریان سیاسی که تصمیم دارد وارد انتخابات 
شود و لیست ارائه بدهد و مردم را به مشارکت گسترده دعوت کند 

به دلیل ردصلاحیت ها اساساً چنین امکانی ندارد. 
بــه هر صورت، ضرورت ارتباط نهادینــه با جامعه و نهادهای 
مدنــی ایجاب می کنــد، اصلاح طلبان چگونگی وضع و نســبت 
جامعه در قبال انتخابــات را به مثابه عاملی تعیین کننده در راهبرد 
انتخاباتی خود در نظر داشته باشند. هدف اصلاح طلبان از شرکت 
در انتخابات کمک به حرکت کشــور به ســوی توسعه و پیشرفت 
اســت که تنها از مســیر انتخاباتی رقابتی، منصفانه و مشارکتی 
تامین می شود. شرکت و مشارکت در انتخابات یک حق عمومی و 
شهروندی است و هدف از آن تلاش برای حضور موثر در ساختار 
نظام به منظور اصلاح امور اســت. طبعاً انتخاباتی می تواند هدف 
اصلاح طلبان را تامین کند که در چگونگی اداره کشور نقش و تاثیر 

جدی داشته باشد.
این اساساً غیرقابل معناســت که در یک کشور تمام امکانات 
در اختیــار یک جناح قرار بگیرد و تمــام مناصب بین اعضای آن 
جناح تقسیم شود و یک جناح دیگر را به بهانه های واهی و مختلف 
حذف کنند و در روند یکدست ســازی حاکمیت، این جناح را به 
هیچ بگیرند و بعد در ایام انتخابات از آنها بخواهند که نقش تاریخی 
خود را ایفا کنند و در عین حال کاندیداهای آنها را نیز ردصلاحیت 
کنند و حتی زمانی که پس از تاکیدات رهبری درخصوص انتخابات 
امســال و اهمیت آن، چهره های ارشــد سیاســی در جلسه ای با 
حضور وزیر کشــور از وی می خواهند که امکان ثبت نام را مجدداً 
فراهــم کند و دوباره با فراخوانی از همه بخواهند ثبت نام کنند، این 

نظرات به هیچ انگاشــته شود و شــرایط نه تنها مساعد نشود بلکه 
همان اندک افرادی هم که ثبت نام کرده اند، ردصلاحیت شوند. 

این درحالی اســت که به بنا بر گفته سیدحســین مرعشی در 
آخرین جلســه حزب، »در شــرایط پیچیده امروز جهان، به ویژه 
منطقه خاورمیانه، در برابر تهدیدهای فزاینده نظامی هیچ ســلاح 
بازدارنده ای جز یک انتخابات باز و رقابتی با مشارکت بالای مردم 

نمی تواند امنیت ملی ایران را تضمین کند«.
چنانکــه محمدجواد ظریف نیز در پنجمین کنگره سراســری 
حزب کارگزاران سازندگی ایران با یادآوری به ثمر رسیدن مذاکرات 
ایران و غرب، این پرســش را پیش کشــید که »چرا ما توانســتیم 

مذاکره بکنیم؟« و بعد خود پاســخ داد و یادآوری کرد که »اگر 73 
درصد مردم رای نداده بودند آیا امکان مذاکره بود؟«

به همین دلیل است که در جهان امروز برخی از سیاست ورزان 
اصلاح طلب بر »رای« و »انتخابات آزاد« اصرار دارند. انتخاباتی 
که در آن تمام گرایش های سیاســی کاندیدا داشته باشند. زیرا در 
جهان کنونی که ابزار قدرت متنوع شــده است، تکیه بر توانمندی 
انسان به عنوان مهم ترین ابزار قدرت همچنان بسیار ضروری است. 
از همین زاویه است که حضور شاداب و پرنشاط مردم در انتخابات 
می تواند یک نظام سیاســی و حتی یک کشور را در برابر خطرات 

مصونیت  بخشد.
سیدحسین مرعشــی، دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران 
نیز از همین زاویه در ســخنان اخیر خود در شورای مرکزی حزب 
تاکید کرد: حضور مردم در پــای صندوق های رای بود که موجب 
شــد توطئه نتانیاهو برای حمله آمریکا به ایــران به جای عراق در 
سال 2003 بی نتیجه بماند. اما امروز می بینیم پس از حمله موشکی 
پاکســتان به خــاک ایران، این وزیــر امور خارجه ماســت که به 
اسلام آباد سفر می کند! این خود نشان دهنده موضع ضعیف دولت 

برآمده از انتخابات بی رونق است.
به گفته دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی ایران، حاکمیت در 
هفته های اخیر درک درســتی از اهمیت مشارکت مردم پیدا کرده 
اســت اما نمی خواهد به لــوازم آن تن بدهــد. لازمه یک انتخاب 
پرنشــاط، فضای بــاز سیاســی و تایید صلاحیــت نامزدهایی با 
گرایش های مختلف اســت کــه تا امروز اتفاق نیفتاده اســت. ما 
شــرمنده مردمی هستیم که مجبور شــدند طی چهار سال گذشته 
تورم بالای 40 درصد را تحمل کنند. ما شــرمنده مردمی هســتیم 
که مدیریت غلط در حوزه های دیپلماتیک، اقتصادی و اجتماعی 
زیر فشار قرار گرفته اند. مرعشی ضمن انتقاد از ردصلاحیت های 
گســترده شــورای نگهبان گفت: »در این شــرایط از ما به عنوان 
کارگزاران ســازندگی ایــران تنها در درون حاکمیــت امکان هایی 
برای اثرگذاری در جهت بهبود وضعیت کنونی وجود دارد. از این 
جهت، انتخابات در هر شرایطی امکان مهمی محسوب می شود. 
البته برخی دوستان این امید را دارند که با کاهش مشارکت مردم، 
حاکمیت صدای آنها را بشــنود و دســت به اصلاحات بزند. اما 

تجربه سال های اخیر در یکدست سازی کامل حاکمیت که اکنون 
به خالص سازی رسیده، نشان می دهد که مشارکت پایین تاثیری در 
جهت گیری هایی نظام ندارد و حتی بخش هایی از نظام اساساً از آن 

استقبال می کنند«.
با این حال با تمام این تذکــرات اما همچنان می بینیم که درها 
را بر روی یک جناح سیاســی و حتی احزاب میانه رو بســته اند و 
مصادره کل کشــور توســط یک حزب اصولگــرای رادیکال که 
اعتقــادی به مشــارکت و انتخابات ندارد، درحال انجام اســت. 
تاســف آور اینجاســت که حتی دولت نیز برآمده از آن حزب است 
و رئیس جمهوری کــه باید زمینه های مشــارکت فعال احزاب و 
کاندیداهــا را فراهم کند و خود زمینه ســاز یک 
مشــارکت گســترده و انتخابات پرشور باشند، 
درخصــوص انتخابات کم کاری می کند و مانند 
رؤســای جمهور پیشــین خود اهتمامی به این 
موضوع ندارد. خاصه آنکه روند یکدست سازی 
حاکمیت و حذف نیروهای منتقد و توانمند در 
تمامی عرصه ها و کلیه ســطوح طی چند سال 
اخیر برای نیروهای سیاســی و اجتماعی و نیز 
عموم جامعه حاوی پیامی است که دولت و یک 
جناح خاص معتقدند، کشور را باید بدون اتکا 
بــه ظرفیت های موجود در جامعــه و نیروهای 
متخصص و متنــوع اداره کرد. اتفاقی که در دو 
سال اخیر شاهدیم و متاسفانه نتایج زیان بار آن 
را نیز در حوزه های مختلف اقتصادی، معیشتی، سیاسی و فرهنگی 
دیده ایم. از آن سو، مجلسی که باید بر سر دولت بایستد و نظاره گر 
آن باشــد و وزیران را زیر ذره بین خود داشته باشد، نه اهتمامی به 
بهتر شــدن وضعیت موجود دارد، نه توان سخت گیری بر دولت را 
دارد و نه درخصوص فســادهای بــزرگ و تاریخی همچون چای 
دبش اعتراض می کنند و بر ســر دولت فریاد می کشند و نه اساساً 
نمایندگان آن شــأنیت مجلس را رعایت می کنند. چه آنکه برخی 
از آنان یا دنبال شاســی بلند هستند یا دنبال مسائل دیگر. به همین 
دلیل این ســوال پیش می آید که اساساً برخی از نهادهای انتخابی 
ازجمله مجلس آیا کار ویژه خود را از دســت داده است؟  خصوصاً 
نهادهای قانون گذاری موازی با مجلس باعث کم اثر شدن این نهاد 
انتخابی شــده و این پرسش را روی میز گذاشته که آیا اساساً نظام 
سیاسی می داند که چه بر سر مجلس آمده است؟ درحالی که طبق 
قانون اساسی مجلس تنها مرجع قانون گذاری کشور است و ایجاد 
نهادهــای متعدد قانون گذاری در کنــار مجلس حکایت از کم  اثر 

شدن خانه ملت است. 
با تمام این تفاســیر، باز اگر حق رقابت از اصلاح طلبان سلب 
نمی شد و ردصلاحیت های گسترده صورت نمی گرفت، این امکان 
وجود داشت که در شــهرهای بزرگ لیست قابل دفاعی ارائه داد 
اما اکنون، آنچنان که دبیرکل حزب گفته است، پیشنهاد کارگزاران 
ســازندگی »صرفاً حضور در حوزه های انتخابیه ای است که نامزد 
حزبی یا غیرحزبی تایید صلاحیت شــده باشــد که سوابق روشن 
اصلاح طلبانه داشته باشــد و با رعایت آیین نامه جبهه اصلاحات 
بتوانیم در برابر مردم از عملکرد گذشــته و آینده آنها دفاع کنیم«. 
کــه البته با ایــن ردصلاحیت ها، پیدا کردن چنین افــرادی نیاز به 
ذره بین های قوی دارد. از همین منظر، می توان امید داشت که تک 
نمایندگان مســتقل و آزاده ای پیدا شوند که خلاف جریان موجود 
حرکت کنند. وطن پرست، ضدفساد، سخت گیر بر دولت، مخالف 
جبهه پایداری و آزاده باشند. افرادی که می توانند بر این دولت یله 
و رها سخت بگیرند و تصویر جدیدی از نمایندگی ارائه کنند. برای 
پیدا کردن چنین افرادی، عموم اصلاح طلبان و چهره های سیاسی 
بایــد کمک کنند و تا با همین اندک اندک افراد مجلس را که خانه 

ملت است، از نو بسازیم و دوباره نهاد انتخابات را احیا کنیم.

درباره راهبرد انتخاباتی جدید کارگزاران سازندگی ایران و چگونگی احیای نهاد انتخابات

رقابت محدود، محدودیت رقابت

کانال سازندگی

قالیباف؛ مدافع طرح صیانت
محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس کــه عموماً تلاش 
می کرد چهره میانه رویی از خود نشان بدهد و چند باری 
هم علیه عدالت خواهانی که علیه او خبر زده بودند، سخن 
گفتــه بود و حتی زاویه های تنــد و محکمی هم با جبهه 
پایداری داشت اکنون در آستانه انتخابات به نظر می رسد 
که وضعیت خــود را در میان پایداریچی هایی که اکثریت 
مجلس و دولت را در دســت دارنــد، متزلزل می بیند. بر 
همین اساس، روز گذشته ناگهان از طرح پرانتقاد صیانت 
که جامعه را به واکنش مقابل مجلس کشاند، دفاع کرد و 
گفت: برخی شایعه می کنند که قالیباف نمی خواهد فلان 
کار را انجــام دهد. درحالی که من در مورد طرح صیانت 
یک رشــته توئیت زدم و محکم هم از طرح صیانت دفاع 
کردم. کســانی که می گویند، لاپوشــانی می کنیم حرف 
نادرســتی می زنند، ما بچه انقلاب هســتیم و لاپوشانی 
نداریم. آیا آنان که چنین می گویند، خودشان یک توئیت 

درباره طرح صیانت در آن ایام زدند؟

انحلال موسسه اعتباری نور
پس از انتقال موفق و کامل سپرده ها، دارایی ها، تسهیلات، 
کارکنان و شــعب موسسه اعتباری نور به بانک ملی ایران 
در کمتــر از 2 ماه، مجمــع عمومی فوق العاده موسســه 
اعتباری غیربانکی نور توسط کمیته عالی ساماندهی بازار 
غیرمتشکل پولی در بانک مرکزی برگزار و براساس تصمیم 
اعضای مجمع عمومی یاد شده، این موسسه منحل شد و 
هیات تصفیه موسسه یاد شده نیز توسط بانک مرکزی ایران 

منصوب و فرآیند تصفیه موسسه آغاز شده است.

بدهی ۷ میلیارد دلاری
مهدی غضنفری درباره میزان معوقات صندوق توسعه 
ملی و مــدت زمان این معوقــات اظهار کــرد: میزان 
معوقات صندوق توسعه ملی به حدود 6 الی 7 میلیارد 
دلار می رســد که این معوقــات از ابتدای تولد صندوق 
ایجاد شــده اســت. وی با بیان اینکه این بدهکاران از 
بخش خصوصی هســتند، ادامه داد: ایــن بدهی ها به 
تدریج تســویه می شــوند در این مدت یا از ســهام این 
شــرکت های بدهکار دریافت کرده ایم و برای تســویه، 

مابه ازای بدهی ها، دارایی هم تهاتر می شود.

کمبود آب استخرها
در میانه زمستان امسال که برف نه چندان زیادی هم آمده 
است، استاندار تهران از کمبود آب تهران سخن گفت و 
تاکید کرد: اگر مردم در ماه های آینده با کمبود آب مواجه 
شوند و نیازمندی های طبیعی را نتوانند جبران کنند طبعاً 
اولویت این اســت مکان هایی که جنبه تفریحی دارد و 
جزو نیازمندی های اساســی و حیاتی برای مردم نیست 

در معرض تعطیلی قرار می گیرند.

سکوت دبش درباره 140 سکه
احمــد علیرضابیگی در واکنش به برخــورد متفاوت صورت 
گرفته با طرح موضوع دریافت 140 ســکه از سوی نمایندگان 
توســط رائفی پور و مساله شاسی بلند ها توسط خودش گفت: 
به نظرم یک خودی و ناخودی این وســط مطرح است که این 
خودی و ناخودی ســبب برخورد دوگانه و متفاوت با موضوع 
می شــود، درحالی که من از مصونیت پارلمانی برخوردار بودم 
اما همین موضــوع الان برای من موجــب صدور حکم یک 
ســال حبس البته در دادگاه بدوی شده است، بعد هم یکی از 
علت هایی که صلاحیت من را مورد خدشــه قرار داد، همین 
موضوع اعلام واگذاری غیرقانونی خودروهای شاسی بلند بوده 
است. فکر می کنم خود آقای رائفی پور هم اگر به واقع به عنوان 
عدالت طلب و دادخواه خواسته باشــد، ابراز وجود می کند تا 
حال واکنشی از ایشان ندیدیم؛ یعنی من منتظر بودم که نه تنها 
آقای رائفی پور بلکه بسیاری از افراد و تشکل هایی که ادعای 
عدالت خواهی و مبارزه با فســاد دارند، لااقل نتیجه رسیدگی 
به این مســاله را مطالبه کنند. کمااینکه آن هم اتفاق نیفتاد و 
الان هم باز من می شــنوم و خود آقای رائفی پور هم توئیت زده 
است که گویا آن آدم را هم ایشان می شناسد و هم هیات رئیسه 
می شناسد؛ لکن شــاید چون در لیست آقای رائفی پور است، 
می خواهند توســط آقای رائفی پور گفته شــود و اینها دور از 
چارچوب و اصول است که نشان می دهد مبارزه با فساد از آن 
اصالتی که باید برخوردار باشد و این دوستان ادعای آن را دارند 

از آن اصالت برخوردار نیست.

محمد مهاجــری، فعال رســانه ای: چه کســانی که رای 
اعتراضــی می دهنــد و چه کســانی که انتخابــات را تحریم 
کرده اند، معترض شناخته می شوند. او هر نوع رای اعتراضی 
را از رای ندادن و رای دادن به اشــخاص را بهتر از رای باطله 
می داند. ممکن است افرادی باشند که از روی محافظه کاری 
در انتخابات شرکت کنند. البته این نگرانی بی جایی ا ست اما 

بالاخره وجود دارد.

رای سفید بهتر از رای ندادن است
غلامعلی حدادعادل، رئیس شــورای ائتــلاف نیروهای 
انقــلاب درخصوص انتخابات مجلــس می گوید: باید به 
زودی لیســت 30 نفره ای را به مردم معرفی کنیم و در گام 
اول هم بر حســب تخصص داوطلبان را تفکیک می کنیم؛ 
14 کانون تخصصی انقلاب در این زمینه تشکیل شده و در 
این زمینه مصاحبه ها با داوطلبان را از فردا شروع می کنیم؛ 

اگرچه ملاحظاتی در لیست نهایی وجود دارد.

لیست ۳0 نفره حداد
محمدجواد ظریف: مشــکل ما امید به آینده اســت. با هر کسی 
صحبت می کنیم می خواهد مهاجرت کند. جوانان علت مهاجرت 
را ناامیدی از آینده می دانند. در ســال های 94 و 95 به دلیل اینکه 
امید وجود داشــت، مهاجرت معکوس نخبگان درحال شــکل 
گرفتن بود. در کربلا یک جانباز حزب الله لبنان به من گفت، تو به 
دنیای اسلام عزت دادی اما موقع برگشت از این سفر یک روحانی 

تحت تاثیر صداوسیما به من می گفت که خدا تو را لعنت کند!

سیاست منسجم ناامیدی
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دولت علیه دولت

وزیر خارجه سلطان نشین عمان حملات آمریکا به عراق 
و ســوریه را تهدیدی برای ثبــات منطقه توصیف کرد و 
گفت که این حملات باعث بغرنج تر شــدن چالش های 
کنونی خواهد شــد. به گزارش ایرنا، به نقل از الجزیره 
»بدر بن حمد البوســعیدی« با اشاره به حملات آمریکا 
به عراق و ســوریه افزود: حملات آمریکا به مراکزی در 
عراق و سوریه بی فایده و تهدیدکننده ثبات منطقه است.

جمهوری خواهان مجلس نمایندگان آمریکا بایدن را تحت 
فشــار قرار داده اند تا از طریق برخــی از اقدامات اجرایی 
آنچه که با عنوان »فاجعــه« مرزی خطاب می کنند را در 
این کشور برطرف کند. به گزارش فارس، گروهی متشکل 
از 64 تن از  مجلس نمایندگان از رئیس جمهور این کشور 
خواسته اند تا به واسطه قدرت اجرایی خود جهت رسیدگی 

به حل بحران مرزی این کشور وارد عمل شود.

معاون وزیر خارجه روســیه آنــدری رودنکو در جریان 
دیدارها و گفت وگوهایش در سئول به مقام های کره جنوبی 
هشــدار داد که اقدامات مخرب آمریکا در منطقه خطر 
درگیری های ناخواســته را بالا می برد. به گزارش فارس 
وی گفت افزایش حضور نظامی آمریکا و تشدید مانورها 
»مداخله مســتقیم ]روسیه[ را طلب می کرد« تا ارزیابی 

مسکو از وضعیت به طرف کره جنوبی منتقل شود. 

هشدار به کرهفشار به بایدنانتقاد عمان

آسیا: یمن

بمباران یمن
آمریکا و بریتانیا به همراه برخی از کشورها دور سوم 

حملات به یمن را انجام دادند

بریتانیا و آمریکا در ســومین عملیات نظامی مشترک علیه 
شبه نظامیان حوثی  یمن، بیش از ده ها هدف را در مناطق تحت 
کنترل این گروه هدف قرار داده اند. پنتاگون، وزارت دفاع آمریکا 
اعلام کرد کــه در تازه ترین حملات 36 هدف در 13 نقطه یمن 
مورد حمله قرار گرفته اند. در بیانیه پنتاگون آمده اســت که این 
حملات جدید به »تاسیســات انبار تســلیحات، ســامانه ها و 
پرتابگرهای موشکی، سامانه های دفاع هوایی و رادار« مرتبط 
با حوثی ها انجام شــده است. ایران این حملات را محکوم کرد 
و ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت خارجه ایران، این حملات 
را نقــض مکرر حاکمیت و تمامیت ارضی یمن و نقض فاحش 
حقوق بین الملل توســط آمریکا و انگلیــس خواند و گفت که 
تداوم اینگونه اقدامات خودســرانه یک ماجراجویی آشــکار و 
تهدیدی نگران کننده برای صلح و امنیت بین المللی است. وی 
ماجراجویی هــای نظامی آمریکا و انگلیــس در حمله نظامی 
به کشــورهای منطقه را ادامه سیاست و رویکرد اشتباه این دو 
کشور در اســتفاده از رویکرد نظامی گری برای پیشبرد اهداف 
نامشروع آنان در منطقه خواند و گفت که این ماجراجویی های 
نظامی، تعارض کاملًا آشــکاری با ادعاهای مکرر واشنگتن و 
لندن دارد که می گویند، خواستار گسترش جنگ و درگیری در 

منطقه نیستند.
به گــزارش رویترز، در حملات اخیر بریتانیــا نیز همراه با 
آمریکا مشــارکت داشته و گرانت شــاپس، وزیر دفاع بریتانیا 
عملیات تازه را »متناســب و هدفمنــد« خوانده و گفت: »این 
وظیفه ماســت که از جان افراد بی گنــاه حفاظت کنیم و آزادی 
ناوبری را تامین کنیم«. شاپس گفت که مطمئن است، تازه ترین 
حمــلات هوایی »توانایی های حوثی هــا را بیش ازپیش تحلیل 
بــرده اســت«. وی در مورد عملیات تازه علیــه حوثی ها گفته 
اســت که این به معنی »تشدید تنش نیست«. شاپس گفت که 
حملات حوثی ها به کشــتی های تجاری و نظامــی در دریای 
سرخ »غیرقانونی و غیرقابل قبول« است. آنگونه که بی بی سی 
گزارش کرده اســت در آخرین حملات علیــه نظامیان یمن 6 
موشک کروز ضدکشــتی که آماده پرتاب به سوی دریای سرخ 
بود از سوی آمریکا منهدم شده بود. گروهی از یمنی ها دیروز و 
پس از آخرین حملات هوایی آمریکا و بریتانیا برای نشان دادن 

اعتراض شان به این حملات، تجمع برگزار کرده اند.
امین احمد حیان، یکی از سخنگوهای این گروه نظامی در 
حســابش در شبکه اجتماعی ایکس نوشت که آنها به حملات 
انجام شــده، پاسخ خواهند داد و این حملات آنها را از »موضع 
اخلاقی، مذهبی و انسانی« در حمایت از فلسطینی ها منصرف 
نخواهد کرد. پیش از این نیز یحیی سریع، سخنگوی حوثی ها 
گفته که »این حملات بی پاســخ نخواهد ماند«. وی همچنین 
تایید کرد که »هواپیماهای آمریکا و بریتانیا طی ساعات گذشته 
48 حمله هوایــی« به یمن انجام داده انــد. فرماندهی مرکزی 
آمریکا می گوید، یک موشک کروز ضدکشتی را در یمن منهدم 
کرده اســت. سنتکام در بیانیه ای نوشــت که نیروهای آن »در 
دفاع از خود حمله ای هوایی علیه یک موشک کروز ضدکشتی 
حوثی ها انجام دادند«. به گفته ارتش آمریکا موشک مورد نظر 
آماده شــلیک به سوی کشتی ها در دریای سرخ بود و نیروهای 
آمریکایی »آن را تهدیدی فوری برای ناوهای خود و کشتی های 
تجاری در منطقه دانســتند«.  ســریع گفته است که شهرهای 
»صنعا، حدیده، تعز، بیضا، حجه و صعده« هدف این حملات 
بوده اند. اســترالیا، دانمارک، کانادا، هلند، نیوزیلند، بریتانیا و 
آمریکا در بیانیه مشــترکی عملیات هوایی تازه علیه حوثی های 
تحت حمایــت ایران در یمن را تایید کرده اند. آنها نوشــتند که 
ارتش های آمریــکا و بریتانیا در این روز با حمایت اســترالیا، 
بحریــن، کانادا، دانمــارک، هلند و نیوزیلنــد حملات هوایی 
»متناسب« دیگری علیه 36 هدف حوثی ها در 13 مکان در یمن 
انجام دادند. این عملیات »در واکنش به حملات مداوم حوثی ها 
به کشتیرانی بین المللی و تجاری همچنین ناوهای نیروی دریایی 
درحال عبور از دریای ســرخ انجام شــد«. براساس این بیانیه 
عملیات دور سوم به خصوص سایت های مرتبط با تاسیساتی در 
عمق زمین برای انبار سلاح، سامانه های موشکی و سکوهای 

پرتاب، سامانه های دفاع هوایی و رادارها را هدف گرفت.

گســترش دامنه اختلافات در کابینه نتانیاهو شرایط را برای 
فروپاشی بیش ازبیش نزدیک کرده اســت. اظهارات بن گویر، 
وزیر امنیت اســرائیل علیه سیاست های آمریکا که متحد اصلی 
این کشــور در جنگ با غزه اســت به اختلافات بیش از گذشته 
در کابینه همچنین از سوی اپوزسیون دامن زده است. به گزارش 
الجزیره، یائیر لاپید رهبر جناح اپوزیسیون رژیم صهیونیستی از 
اظهارات اخیر ایتامار بن گویر، وزیر امنیت داخلی این رژیم انتقاد 
کرد و گفت که این اظهارات هجمه مستقیم به جایگاه بین المللی 

رژیم اســرائیل است و به امنیت ما آسیب وارد 
می کند. وی تاکید کرد: بن گویر ثابت کرد که 
چیزی از سیاســت خارجی نمی فهمد. لاپید 
همچنین خاطرنشان کرد که بنیامین نتانیاهو، 
نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی بــر وزرای 
تندروی کابینه خود ســیطره ندارد. گاردین در 
گزارشــی از وضعیت کابینه نتانیاهو نوشته که 
نتانیاهو در بحرانی که به وجود آورده اســت، 
دارد کم کم متحدان غربی خود در جنگ علیه 
غزه را از خــود بیگانه می کنــد. همین امر به 
فروپاشــی کابینه او منجر خواهد شد. به طور 
گســترده پیش بینی می شــود که ائتلاف حاکم 

جناح راســت، بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل حتی با 
پذیرش آتش بس طولانی غزه و توافق آزادسازی اسرا، که از سوی 
واسطه های عرب در هفته گذشته پیشنهاد شده بود، جان سالم 
به در نخواهد برد. سیاســتمداران راست افراطی کابینه نتانیاهو 
مانند وزیر امنیت کابینه، ایتامار بن گویر به جای چشم پوشی از 
ادعای پیروزی بر حماس پس از 7  اکتبر، وعده فروپاشی کابینه 
را می دهند. مخالفان مشــتاقانه امیدوارند که آنها تهدید خود را 
عملی کنند. اعضای کابینه جنگ، بنی گانتز و گادی آیزنکوت، 
بازگشت امن اسرای اسرائیلی را اولویت اصلی می دانند. اگرچه 
نتانیاهو همچنان بر نابودی کامل حماس و کنترل بلندمدت غزه 
اصرار دارد اما آنها بــه او اجازه نخواهند داد تا به طور نامحدود 
مانع از یک توافق مورد حمایت ایالات متحده شود. این بن بست 
جای تعجب ندارد بلکه نشانه انشقاقی اساسی است که قبل از 
حمله حماس در 7 اکتبر به اســرائیل نیز مشهود بود و پس از آن 

شــدت گرفت. در اسرائیل مبارزه وجودی گسترده بر سر هویت 
گروه ها، رهبری آینده کابینه، روابط با فلسطینی ها و کشورهای 
عربی و جایگاه بین المللی درحال انجام است. به نظر می رسد که 
رژیم اسرائیل به نقطه عطفی رسیده است. چیزی که برخی آن را 

»نقطه بدون بازگشت« می نامند.
سال های پس از اشغال ســرزمین های فلسطینی و تاسیس 
رژیم اســرائیل در سال 1948 با شکســت در ایجاد یک کشور 
فلســطینی با حقوق حاکمیتی معادل خدشــه دار شد. اما اگر 

درگیری های درونی امروزی که از ســوی تمامیت طلبان یهودی 
افراطی تقویت می شود، پیش بینی شکستی بزرگ در اسرائیل نیز 
باشد، چه خواهد شد؟ اگر تلاش برای راه حل دو کشوری به کلی 
خاتمه یابد، چه می شــود؟ این پرسش ها اصلًا عجیب نیستند. 
ماه ها قبل از 7 اکتبر، اســرائیل تحت تاثیــر اعتراضات داخلی 
بی ســابقه ای علیه تلاش نتانیاهو برای »اصلاح« نظام قضایی 
و سایر جنجال ها قرار داشــت. او متهم به راه اندازی »کودتای 
قانون اساسی« و زیر پا گذاشــتن اصول اساسی رژیم اسرائیل 
بود. رئیس رژیم اسرائیل اسحاق هرتزوگ بارها نسبت به جنگ 
داخلی هشــدار داده اســت. هراس در حفظ ســاختار سیاسی 
اسرائیل از آغاز جنگ غزه عمیق تر شده است. نتانیاهو از استعفا، 
اجازه برگزاری انتخابات جدید یا پذیرفتن مســئولیت شخصی 
نارسایی های امنیتی 7 اکتبر امتناع کرده است. نظرسنجی های 
اخیر نشــان می دهد که اکثر اسرائیلی ها از دستورات او و کابینه 

جنگی اش ناراضی و خواهان تحقیق فوری در 7 اکتبر هســتند. 
اکثریت نیز مخالــف آزادی تعداد زیادی از فلســطینی ها برای 
تامین آزادی اســرای اسرائیلی هستند. دوقطبی شدن در جامعه 
اسرائیل در آخر هفته گذشــته عمق جدیدی به خود گرفت. در 
تظاهرات در بیت المقدس شــرقی، هزاران تن از جناح راســت 
ازجمله بن گویر، وزیر دارایی بزالل اسموتریچ، نمایندگان کابینه، 
خاخام ها و ســربازان خواهان اســکان مجــدد یهودیان در غزه 
و اخراج فلسطینی ها شــدند. آنها در بیانیه ای مدعی شدند که 
»اگر 7 اکتبر دیگری نمی خواهیم باید به خانه 
بازگردیم و ]غزه[ را کنترل کنیم. ما باید راهی 
قانونی برای مهاجرت داوطلبانه ]فلسطینی ها[ 
و صدور احکام اعدام برای تروریســت ها پیدا 

کنیم«.
خنثــی کــردن تلاش هــای جــو بایدن، 
رئیس جمهــور آمریــکا برای کاهــش تلفات 
غیرنظامیان و افزایش کمک ها به غزه از سوی 
نتانیاهو و رد شدید راه حل ترجیحی واشنگتن 
برای تشکیل کشــور فلسطینی، حس رسیدن 
به نقطــه عطف را تقویت می کند. ســرپیچی 
از رئیس جمهــور آمریــکا در چنیــن مقطعی 
راهبردی ناامیدکننده برای اســرائیل است. اسرائیلی ها می دانند 
کــه حداقل برای آنها، ایالات متحده واقعاً همان چیزی اســت 
کــه مادلین آلبرایت آن را »ملت ضــروری« می خواند. به همین 
ترتیب همه به جز احمق ترین آنها متوجه می شــوند که هشــدار 
دقیق دادگاه بین المللی دادگســتری در مورد خطرات نسل کشی 
در غــزه را نمی توان به ســادگی نادیده گرفت. این حکم نشــان 
می دهد که چگونه افکار جهانی توســط قتل عام غزه دفع شده 
است. نظرسنجی اخیر نشان می دهد درصد افرادی که در سراسر 
جهان به اســرائیل مثبت نگاه می کنند بین سپتامبر تا دسامبر به 
طور متوسط 18/5 درصد در 42 کشور از 43 کشور کاهش یافته 
است. شکاف های داخلی اســرائیل و انزوای بین المللی واقعی 
این رژیم درحال رشد است. به نظر می رسد در این برهه، اسرائیل 
را عده ای دیوانه رهبری می کنند که هم در داخل ساختار این رژیم 

را می پوشانند و هم در خارج آن را منزوی تر می کنند. 

کابینه نتانیاهو به واسطه گرفتار شدن در جنگ و انتقادهای داخلی در آستانه فروپاشی است
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روشــنگری آغاز و انجام عجیبی دارد. عصری که نقطۀ 
آغازش تنهــا انقلاب بدون خون ریزی واقعــی تاریخ، یعنی 
انقلاب مشــروطۀ 1689 انگلســتان اســت و نقطۀ پایانش 
انقلاب بزرگ ولی سرشــار از خون ریزی و خون بازی  فرانسه 
در 1789! گویی روند صدســالۀ کم کردن قدرت کلیســا و 
شــاهان در دوران روشــنگری اتفاقی بود که باید با آرامش 
تجربی و منضبطانۀ انگلیســی ها شــروع می شد و با خشم 
فرانســوی ها از کلیسا و حکومت پایان می یافت اما این فقط 
دو سوی ماجرای روشــنگری ا ست. سویۀ دیگر روشنگری 
در نزد آلمانی ها حضور داشــت که ورای سیاست و ضدیت 
صرف با مذهب، با بینشــی عمیقاً فلســفی، بر عقل نقاد و 
ســعادتمندی عملی تأکید داشتند. ورنر اشــنایدرز، مدیر و 
عضو هیأت مدیرۀ انجمن بین المللی پژوهش های قرن هیجدم 
که تا ســال 1997 استاد فلسفۀ دانشگاه مونســتر بوده، آثار 

فراوانی در زمینۀ روشــنگری به رشته تحریر درآورده است. دو کتاب 
»عصر روشنگری« و »امید به عقل« او توسط سیدامین الدین ابطحی 
به فارســی ترجمه شده و نشــر پیله آن ها را منتشر کرده است. چاپ 
نخست ترجمۀ »عصر روشنگری« سال 1400 منتشر شد و به  تازگی 

چاپ دوم آن همراه با چاپ اول »امید به عقل« منتشر شده است.

 Wعصر روشنگری
اشنایدرز در »عصر روشنگری« جنبه های مختلف وقایع و مضامین 
این دوران را تشــریح کرده و با مبنا قــرار دادن نظرگاه ایمانوئل کانت، 
روشــنگری را پدیده ای جهانی می داند کــه فقط مختص اروپا نبوده و 
نیست. عصر روشنگری توضیح و تفسیر چگونگی پیروزی خردگرایان 
برابر ایمان گرایان است که با جدیت فلسفی اندیشمندان بزرگ غربی به 
ثمر نشستن مدرنیته منتهی شده اســت. کانت سال 1784 یادآور شد 
که ما نه در عصری روشــنگری شــده بلکه در عصر روشنگری زندگی 
می کنیــم و به این موضوع اشــاره کرد که روشــنگری نه یک وضعیت 
بلکه یک فرآیند و نه بودن بلکه شــدن اســت، در عین حال که فرجام 
تاریخ مشخص نیست و برای موفقیت عملی روشنگری هیچ ضمانتی 
وجود ندارد. روشنگری بر روی »تعیین وضع انسان« متمرکز می شود 
و دغدغۀ آن، خروج انســان از نابالغی و تأکید بر انسان محقق است و 
کانون این حقوق را آزادی فکری و سیاســی، سلامت جسمانی و حق 
مالکیت تشکیل می دهند. اشــنایدرز می نویسد: »مقصود روشنگری 
دســت یابی به حقیقت از طریق شفافیت هم چنین دست یابی به آزادی 
و اســتقلال است. اصطلاح روشنگری در اصل بیان گر عملی عقلانی 
است که به عنوان »روشنگری قوه فاهمه« باید به روشن شدن تصورات 

گاهی و »بی خردی« منجر شود )مفهوم  و رفع عدم آ
خردگرایانه از روشــنگری(؛ اما روشنگری بیان گر 
یک کنش رهایی بخش نیز اســت کــه )برای نمونه 
به عنوان خــروج از نابالغی خودخواســته( باید به 
رهایــی از هر نوع قید و بندی منجر شــود )مفهوم 
رهایی بخــش از روشــنگری(... و از آن جایی که 
روشــنگری به طور عمده در قرن هجدهم میلادی 
روی داده اســت، این قرن )بــا عدم قطعیت زمانی 

خاص( »عصر روشنگری« نامیده می شود.«

 Wامید به عقل
 کتاب »امید به عقل؛ فلســفۀ روشــنگری در 
آلمان« پژوهشی جامع در مورد فلسفۀ روشنگری 
اســت که در عین حال به توصیــف یک عصر نیز 
می پردازد. ورنر اشــنایدرز در واقع با این پژوهش 

نشــان می دهد که روشنگری وظیفه نیســت که بتوان آن را بر عهده 
گرفت بلکه روشنگری موضوع اصلی اندیشه است.

روشــنگری اصطلاحی اســت که یک حرکت یا به عبارتی یک 
فعالیت را مشخص می کند و آن هم یک فعالیت برنامه دار، برنامه ای 
که هدفش وضوح و شفافیت بیشتر شناخت است و از ارادۀ معطوف 
به عقل نشأت می گیرد. روشنگری با امید به عقل مشخص می شود. 
عقل هم زمان، هم هدف و هم وســیله اســت؛ این عقل هم چنان در 
حال شــکل گیریی اســت؛ یعنی هم چنان در حالت بی عقلی اســت 
و بــه همین دلیل عقــل در مبارزه با بی عقلی اســت. عقل به مبارزه 
با هر امــری می پردازد که بــه نظرش بی عقلی می رســد: تعصبات، 
خرافات هم چنین هیجانات. عقل، ســتیزه جو و جنگ طلب است. 
از این حیث روشــنگری تا حــد زیادی یــک عقل گرایی تهاجمی، 
مجادله جو، خشــونت طلب و تحریک آمیز است که هدفش برطرف 
کردن اشــتباهات از طریق اصلاح مفاهیم است. روشنگری در درجۀ 
اول »یک اصل منفی در اســتفاده از قدرت شــناخت خود است.« 
)کانــت(، یعنی انتقادی و حتی مخرب اســت. امــا این نقد منطبق 
بر آرمان یک ســنجش عقلانی، یعنی موشــکافانه و بی طرفانه باقی 
می ماند و روشــنگری امید دارد که نتایجی معتبر از این انتقاد حاصل 
شود، یعنی شفافیتی که بتوان به آن دست یافت و به صورت سازنده ای 
آن را گســترش داد. اشــنایدرز همان گونه که در مقدمۀ کتاب توضیح 
می دهد، قصد دارد ســهمی در از بین بردن شــکاف ایجاد شده بین 
بحث هــای جاری در مورد روشــنگری و پژوهش های جدید در این 
زمینه داشته باشد. چنین هدفی دو جهت گیری موجود در این کتاب، 
یعنی جهت گیری های تاریخی و سیستماتیک که از ارتباط تنگاتنگی 

با یکدیگر برخوردار هســتند را توجیه می کند. نویســنده از 
یک ســو با شــناخت عمیق خود از قــرن هجدهم میلادی 
تحلیلــی تاریخی و جامع از روشــنگری آلمانی ارائه می دهد 
و از ســوی دیگر می کوشــد، اهمیت و ارزش رویکردهای 

روشنگرانه را برای فلسفه توضیح دهد.
در بخش اول کتاب با عنوان »ســرزمین روشنگری« به 
بحث در مورد ویژگی های روشنگری آلمانی پرداخته می شود؛ 
مواردی نظیر روح اصلاحــی )مربوط به جنبش اصلاحات 
مذهبــی( و نه روح انقلابیِ روشــنگری آلمانی، ترجیح حد 
اعتــدال بین عقل گرایی و تجربه گرایــی و بین خداناباوری و 
خرافه پرستی و در نهایت برخورداری از نگرشی التقاط گرایانه 
بــا تأیید ایــن عبارت از انجیــل که »همه چیــز را بیازمایید 
و امــر نیــک را )نزد خود( نگــه دارید«. ایــن ویژگی های 
خاص باعث می شــوند که بتوان به آلمان به تنهایی به عنوان 
سرزمین روشنگری نگریســت. در این کتاب کریستیان تومازیوس، 
اندیشــمندی که نمایان گر روشنگری متقدم اســت، به عنوان بانی و 
سردمدار روشــنگری آلمانی معرفی می شــود، فیلسوفی که فیزیک 
مدرن را ســطحی و خطرناک ارزیابی می کرد. کریســتیان ولف اما 
به عنوان فیلسوف برجستۀ دوران اوج روشنگری، به منزلۀ اندیشمندی 
نمایان می شود که علم را نه یک دانش تجربی فرضی بلکه یک دانش 
سیســتمانیک فراگیر و بنیادی، درک می کرد. بعدها بین ســال های 
1750 تا 1780 برخلاف وســواس روش شناختی به ولع برای اثبات، 

که مختص مکتب کریستیان ولف بود، فلسفۀ عامه پسند ایجاد شد.
در بخش دوم کتاب با عنوان »تصویر فلسفه« به بحث در مورد 
برخی ویژگی های شــاخص فلسفۀ روشــنگری پرداخته می شود 
و تصاویر موجــود بر روی جلد کتاب های برجســتۀ مربوط به آن 
دوران مورد تحلیل قرار می گیرند. برای مثال؛ می توان متوجه شــد 
که فلسفۀ روشنگری براســاس نیاز، به عنوان فن معماری عقل یا 
فلســفۀ بنیادی به تصویر کشیده می شود. در این تصاویر و در میان 
تمامی نشانه ها، خورشــید به عنوان منبع نور و در نتیجه روشنایی، 

رواج بسیار زیادی دارد. 
در بخش سوم کتاب با عنوان »مفهوم فلسفه«، این تحلیل تاریخی 
براســاس اصطلاحات و عناوینی که از سوی روشنگران برای فلسفه 
و فلسفه ورزی استفاده می شده اســت، ادامه پیدا می کند و سرانجام 
در بخش پایانی کتاب با عنوان »روشــنگری حقیقــی و بالاتر« که 
در آن به برداشــت های موجود در روشــنگری متأخر در مورد مفهوم 
روشنگری پرداخته می شود، قصد و نیت نویسندۀ کتاب و ترجیح او به 
یکسان انگاری فلسفۀ حقیقی و روشنگری حقیقی به وضوح مشخص 
می شــود. این کتاب شامل چشــم اندازهایی فوق العاده و 
اطلاعاتی جذاب است و تســلط نامتعارف پدیدۀ تاریخی 
و نه صرفاً آلمانیِ روشــنگری را به اثبات می رساند. ورنر 
اشــنایدرز با پژوهش های گسترده و طولانی مدت خود در 
مورد روشــنگری آلمانی از معدود اندیشمندانی است که 
از توانایی به نــگارش درآوردن چنین کتابی برخوردار بوده 
اســت. او در حقیقــت از نگارش این کتــاب دو هدف را 
دنبال می کرده است: بالا بردن ارزشِ فلسفۀ روشنگری در 
آلمان و بالا بردن ارزشِ مفهوم روشنگری. ورنر اشنایدرز 
روشــنگری را توهم زدایی و هتک حرمت مــدام می داند 
اما معتقد اســت اساســاً روشــنگری ضدمذهب بودن یا 
خداناباوری نیســت و می نویســد: »هم چنین روشنگری 
تنها انتقاد از مذهب نیســت )با وجود این که شاید این امر 
مهم تریــن نقطۀ آغــاز آن بود( بلکه در کل به شــیوۀ خود 

)عقلانی( مذهبی نیز محسوب می شود«.

ورنر اشنایدرز در دو کتاب عصر روشنگری و امید به عقل جنبه های مختلف جنبش عقل گرایی را بررسی می کند

سلطنت عقل  دریچه: تحلیل عادات

دانشمندان  را  حفظ  کنیم
پیشرفت علم کاری جمعی و اجتماعی است

دانشمندان باید زمانی را برای ارتباط دانش علمی با جامعه 
گاهانه ای در  اختصاص دهند که افراد جامعه بتوانند تصمیم آ
مورد ارتباط تحقیق علمی با سرنوشــت خودشان بگیرند زیرا 
تأثیر خاص دانش در یک جامعه غیرقابل انکار اســت. البته 
تأثیر و گســترش دانش نیز تا حد بســیار زیادی با قابل فهم 
بودن انتشــارات علمی برای جامعه در ارتباط اســت. تولید 
انتشارات علمی همه فهم نیز متکی و مبتنی بر ایجاد پیوندهای 
دانشگاهی و آموزشــی بین بخش های مختلف جامعه شکل 
می گیرد. به همین جهت برای هر جامعه ای و البته جامعۀ ما 

گاهی از ارزش های علمی دانشمندان مان اهمیت دارد. آ
نکتۀ مهم این اســت که همۀ مــا تحت تأثیر فرهنگ هایی 
هســتیم که در آن بزرگ شــده ایم و جوامعی که در آن زندگی 
می کنیم. این فرهنگ ها انتظارات، ارزش ها، باورها و اهداف 
ما را شــکل می دهند. ایــن اثرگذاری چنان اســت که حتی 
دانشمندان نیز توسط فرهنگ ها و جوامع خود شکل می گیرند 
که به نوبۀ خود بر کار آن ها تأثیر می گذارد. به  عنوان مثال، یک 
دانشــمند ممکن است از شرکت در انواع خاصی از تحقیقات 
خودداری کند زیرا با باورها یا ارزش های او در تضاد است یا 
در حوزه ای دیگر به صورت گســترده فعالیت کند چون به نیاز 

جامعه و مردم خود وقوف کامل دارد.
در حقیقت به باور کارشناســان پیشــرفت علم به تنهایی 
اتفاق نمی افتد؟ شــاید تصورکنیم که دانشمندان به تنهایی کار 
می کنند تا اکتشــافاتی انجام دهند اما عضویت دانشــمندان 
در یک جامعۀ بزرگ تر برای گســترش علم ضروری اســت. 
این جامعۀ بزرگ تر فقط دولت نیســت بلکه دانشمندان باید 
بتوانند به صورت فردی و صدالبته با حمایت های سازمان های 

غیردولتی هم تحقیقات علمی انجام دهند.
همۀ شرکت ها و موسســات از انواع مختلفی از امکانات 
اســتفاده می کنند مثلًا بانک ها به آن ها اعتبار می دهند تا روند 
فعالیت مالی آن ها آسان تر شود اما مساله در مورد دانشمندان 
آن است که آن ها نمی توانند مانند موسسات تجاری و اقتصادی 
فعالیت کننــد. در حقیقت تجار، بازرگانــان، اهل صنعت و 
ماننــد آن به ضوابط و مقررات یک موسســه یا بانک باید تن 
در دهند تا بتوانند فعالیت شــان را انجام دهند اما این روند در 
مورد دانشــمندان باید برعکس باشــد؛ یعنی این دانشمندان 
هستند که مسیر را تعیین می کنند و موسسات باید به تبع آنها به 

خواسته های شان رسیدگی کنند. 
به  عنوان مثال، می توان به یک الگوی قدیمی یعنی گالیله 
اشــاره کرد. غالباً تصور می کنند که گالیله از طریق تلسکوپ 
خود در یک روســتای دورافتادۀ ایتالیا به فضا نگاه کرده و به 
تنهایی تحقیق می کرد. اما گالیله از ســال 1588 در دانشگاه 
پیزا سمتی داشت که برایش به او کمک هزینه می دادند. او در 
مقابل برای دانشجویان تدریس می کرد. هم چنین او برای کار 
خود از خانواده ثروتمند و با نفوذ مدیچی کمک مالی دریافت 
کادمی لاینسیان بود، یعنی گروه کوچکی  کرد. ضمناً او عضو آ
از دانشمندان اروپایی که مرتباً برای بحث در مورد علم گرد هم 
می آمدند و چندین اثر گالیله را منتشر می کردند. این نهادهای 
مختلفی کــه او با آنها درگیر بود بــرای حرفۀ او به عنوان یک 
دانشمند بســیار مهم بود و منجر به شناخت گسترده برخی از 

اساسی ترین تحقیقات او شد.
در همیــن ارتباط باید اشــاره کرد که فرانســیس بیکن را 
به عنوان یک فیلســوف می شناسیم اما نکتۀ مهم این است که 
در ســال 1600 بیکن فرآیند علمی را به عنوان یک تلاش برای 
جامعه می دانست که نیازمند حمایت مالی و فلسفی از سوی 
نهادهایــی مانند دولت ها و دانشگاه هاســت، یعنی از ابتدای 
پیشــرفت علمی، ترکیب دانشمند و نهاد علمی حامی، تثبیت 
شد. روشن است که دانشمندان افرادی با دانش و درک خاص 
هســتند اما نمی توانند به تنهایی عمل کنند. از این رو، آن ها از 
ســوی انواع موسسات علمی شامل مؤسســات تحقیقاتی، 
مؤسسات تأمین مالی و انجمن های حرفه  ای حمایت می شوند 
و امکانات تحقیقاتی برای شــان فراهم می شــود. بدین ترتیب 
مؤسسات تحقیقاتی شبکه های حمایتی مهمی برای حمایت 
از علاقه مندان به علم )یا همان دانشــمندان بعدی( هستند. 
هنگامی که زمینه به اشتراک گذاشتن نتایج تحقیقات خود با 
جامعه علمی گسترده تر برای آن ها فراهم شود اصولًا مهاجرتی 
هم دیگر اتفــاق نمی افتد. از این رو، حمایــت در قالب های 
مختلــف به ویژه از ســوی جوامع حرفــه ای، نقش مهمی در 
تقویت پیشرفت علمی و حمایت از دانشمندان خواهند داشت.

حسن محرابی
پژوهش گر

عصر روشنگری
ورنر اشنایدرز

ترجمۀ سیدامین الدین ابطحی

نشر پیله/ ۱۹۲ صفحه/ ۱۶۳ هزار تومان

امید به عقل
فلسفۀ روشنگری در آلمان

ورنر اشنایدرز/ ترجمۀ سیدامین الدین ابطحی

نشر پیله/  ۲۷۴ صفحه/ ۲۶۲ هزار تومان
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دوشنبه 16 بهمن  1402 ویژه جشنواره فیلم فجرتماشا

با پایان نمایش فیلم »صبح اعدام« در خانه جشنواره اعلام شد 
که از ساعت 15 بنا به درخواست اهالی رسانه مسابقه فوتبال 
ایران و ژاپن در سالن اصلی پخش خواهد شد، برای برگزاری 
نشســت خبری این فیلم برخی تشــریفات ورود و خروج به 
سالن حذف شد. در این نشســت بهروز افخمی بدون اینکه 
اعتراضی کند برای همراهی با علاقمندان به فوتبال با در هرچه 

سریع تر برگزار شدن نشست همکاری کرد.

»صبحانه با زرافه ها« ســومین فیلمی بود پس از »تمســاح 
خونی« و »بی بدن« با بازی پژمان جمشیدی در خانه جشنواره 
به نمایش درآمد. جمشیدی در نشست »صبحانه با زرافه ها« 
که ســاعت یک بامداد در برج میــلاد در حال برگزاری بود از 
تمام خبرنگارانی که در این ســال ها با انتقادها و نیز تشویق ها 
او را حمایت کردند، قدردانی کرد و گفت به دلیل فیلمبرداری 

سریال »زیرخاکی« نتوانسته در نشست فیلم حاضر شود. 

پوستر فیلم سینمایی »پرویز خان« به نویسندگی و کارگردانی 
علی ثقفی منتشر شد. این فیلم سینمایی که محصول سازمان 
هنری رسانه ای اوج با حمایت وزارت ورزش و جوانان است 
درباره پرویز دهداری یکــی از متفاوت ترین مربیان بزرگ تیم 
ملی فوتبال ایران اســت. ســعید پورصمیمی، مریم سعادت، 
خســرو احمدی، حمیدرضا پگاه، بهنام تشکر، علی باقری، 

المیرا دهقانی، مهدی قربانی و... بازیگران این فیلم هستند.

انتشار پوستر پرویزخانحضور صوتی جمشیدیهمکاری افخمی با فوتبال دوستان

گزارش جشنواره

تریبون جشنواره آزاد است
پاسخ مجتبی امینی به اعتراض عوامل یکی از فیلم ها

مجتبی امینی، دبیر جشــنواره فیلم فجــر درباره اعتراض 
عوامل فیلم »بی بدن« نســبت به پذیرفته نشدن فیلم در بخش 
ســودای ســیمرغ و اجازه حضــور پیدا نکردن در جشــنواره 
توضیحاتی ارائه داد. امینی یادآور شــد: درباره فیلم »بی بدن« 
هم دوســتان تلاش کردند که فیلم به جشنواره برسد و تا چند 
روز قبل از جشنواره هم فیلمبرداری آن ادامه داشت اما در زمان 
بازبینی هیات انتخاب، فیلم کامل ارائه نشده بود و حدود نصفی 
از آن آمــاده بود، یعنی هیات انتخــاب فیلم را ناقص دیده بود. 
جمع بندی هیات انتخاب برای فیلم اولی ها این بود که فیلم در 
مرحله اول به بخش فیلم اولی ها راه پیدا کند ولی از آن 12 فیلم 
5 فیلمی که شرایط کاملی داشتند و کامل قابل ارزیابی بودند 

انتخاب شدند که به بخش سودای سیمرغ راه پیدا کردند.
او در پاسخ به عدم حضور بازیگران این فیلم در نشست نقد 
و بررســی توضیح داد: تریبون ما در اینجا آزاد است. نشست 
خبری متعلق به صاحبان آثار اســت و حضور همه عوامل که 
در نشســت خبری جایگاه دارند، آزاد است. هم سال گذشته 
هم امســال شعار ما اخلاق مداری، تکریم و احترام به خانواده 
فرهنگ و هنر بوده که هم ســال گذشته این را ثابت کردیم هم 

امسال. ما مهمان هستیم و صاحبان آثار، میزبان.
به دلیل پخش مســابقه فوتبال ایران و ژاپن، فیلم ها با یک 
ساعت تاخیر در خانه جشنواره روی پرده رفت و نشست نقد 
و بررسی فیلم »صبحانه با زرافه« پس از نیمه شب برگزار شد. 
صحت درباره اینکه چطور ایده فیلم را پیدا کرده  است با اشاره 
به همکاری مشترک خود با ایمان صفایی توضیح داد: رفاقت 
و بخشش دو موضوعی هستند که برای من همیشه مورد توجه 
بودند. ما ســه ایده اولیه داشتیم که شــامل رفاقت چند آقا، 
چند زن و یکی هم داســتانی در دو بخش با رقابت چند آقا و  
چند خانم می شد که فعلًا شرایط ساخت این یکی مهیا شد و 

امیدوارم دو داستان دیگر را هم بتوانم بسازم.
صحت پایان فیلم خود را روشن و همراه با بخشش، امید و 
زندگی دانســت و گفت: برای همه ما 10 دقیقه آخر فیلم جایی 
جدا از 90 دقیقه دیگر دارد و بســیار مهم بود. من می دانم همه 
چیز را نمی توانیم ببخشیم  ولی اگر یکسری چیزها را در زندگی 
شــخصی، روابط و... ببخشــیم، زندگی بهتر خواهد شــد. 
امیدوارم شعار نداده باشم ولی دوست دارم زندگی به این شکل 
باشد. در سومین روز جشنواره فیلم »قلب رقه« به کارگردانی 
خیرالله تقیانی پور که به مبارزه با داعش اشــاره دارد به نمایش 
درآمد. خیرالله تقیانی پور در پایان در پاسخ به اینکه بزرگ ترین 
چالش او در ســوریه چه بوده، گفت: بزرگ ترین چالش ما این 
بود که ســالم برگردیم. ما وقتی وارد سوریه شدیم، کشور هنوز 
ناامن بود و رژیم صهیونیستی بمباران را شروع کرده بود. من هر 
روز دعا می کردم که خون از دماغ کســی نیاید. از همین  جا از 
همه کسانی که در سوریه امنیت را برای ما ایجاد کردند، تشکر 
می کنم به خصوص شــهید سیدرضی موســوی و امیرحسین 
جان پناه. نشست خبری فیلم »شه سوار« پس از نمایش فیلم  
در سینمای رسانه برگزار شد. سعید عطائیان، تهیه کننده این 
فیلم گفت: سال گذشــته همین موقع ها با آقای نمازی جایی 
بودیم و ناگهان ایده ای به ذهن شــان رســید که یک روز روی 
کاغذ آن را نوشــتند و من هم بســیار از آن استقبال کردم. وی 
درباره تاثیر فیلم »شادروان« فیلم قبلی حسین نمازی توضیح 
داد: ترس هایی بر ایمان وجود داشت و هر کسی این فیلمنامه را 
می خواند، می گفت شبیه »شادروان« است اما حسین نمازی 
اصرار داشــت که اینگونه نیســت. الان به جرأت می گویم که 
این کار در کوچه پایین »شــادروان« اتفــاق افتاده و در همان 
حال وهواست. این سبک حسین  نمازی است و حتی می تواند 

سه گانه آن ساخته شود. 
در ادامه حســین نمازی با تجلیل از عزت الله رمضانی فر، 
)بازیگر فیلم( و دیگر عوامل گفت: من با بدبختی ســینما را 
شروع کردم و به  شدت عاشق ســینما بودم ، طوری که پدر و 
مادرم به حال من گریه می کردند. سینما را به صورت خودآموز 
یاد گرفتم. از ساخت فیلم کوتاه شروع کردم و راه درازی آمدم، 
پس می توانم بگویم بچه ســینما هستم و هیچ چیز در این دنیا 

برای من بااهمیت تر از سینما نبوده است.

»صبحانه با زرافه« یکی از معدود فیلم های جشــنواره امسال 
است که با حضور بازیگران شاخص سینما مقابل دوربین رفته و به 
دلیل حضور همین بازیگران و البته کارگردان آن کنجکاوی زیادی 
برای تماشــای آن وجــود دارد. بلیت های آن همراه با »تمســاح 
خونی« به پایان رسید چراکه علاقه مندان به سینما هیجان زیادی 
برای تماشای آن داشتند. پژمان جمشــیدی، بهرام رادان، هادی 
حجازی فر و بیژن بنفشــه  خواه بازیگران این فیلم هستند و جالب 
اینجاســت که این ترکیب مردانه تا پایان فیلم هم حفظ می شود و 
بازیگر اصلی زن در فیلم وجود ندارد. زنان در »صبحانه با زرافه« 

تنها زمانی وارد داستان می شوند که مردان چشمشان آنها را 
بگیرند و بخواهند با آنها وقت بگذرانند. داستان فیلم شباهت 
زیادی به فیلم »خماری« ساخته تاد فیلیپس دارد و صحت 
در نشست نقد و بررسی فیلم هم شباهت فیلمش را با این اثر 
پذیرفت اما تاکید کرد که به همراه نویسنده تلاش کرده فیلمش 
شباهتی با آن فیلم نداشته باشد که البته در عمل چنین اتفاقی 
رخ نداده و ایده اصلی شباهت زیادی به »خماری« دارد اما 
انــگار صحت به همراه فیلمنامه نویــس ایمان صفایی تلاش 
کرده که آن را ایرانیزه کند و با چاشــنی ابزورد و دوســتی و 
مهربانی با یکدیگر بیامیزد. از همان ابتدای فیلم، تماشــاگر 

با اثری روبه رو می شود که شباهت بسیاری به سریال »مگه تموم 
عمر چند تا بهاره« دارد. تماشاگری که به فیلمی رئالیستی »جهان 
با من برقص« علاقه مند بوده با گذشت چند دقیقه از »صبحانه با 
زرافه« متوجه می شود که با اثری متفاوت با آن فیلم روبه رو است 
و ریتم کند و کشــدار آن طوری است که تماشاگر گیج و مبهوت 
می  ماند و با وجود داســتانی که به فضای کمدی تنه می زند و سه 
شخصیت مشنگ چطور ریتم و ضرباهنگ فیلم آنقدر کند است 
و بازیگران با تاخیــر دیالوگ ها را می گویند. این اتفاق که تا پایان 
داســتان با همین رویه ادامه پیدا می کند، همین نشان می  دهد که 

صحت با اصرار از بازیگران خواسته چنین ریتمی را حفظ کنند که 
در واقع نه با داستان فیلم، نه فضای ابزوردش، نه ترکیب بازیگری 
فیلم، نه شخصیت پردازی اش و نه ماجراهایی که پشت هم ردیف 
می شــود، همخوانی دارد. تماشــاگر احســاس می کند، فضای 
خالی بزرگی در فیلم وجود دارد و باید چیزی مانند موســیقی این 
حفره های خالی را پر کند اما پافشاری صحت بر سورئال ساختن 
بخشی از داســتانش مانع از همراهی تماشاگر می شود و از جایی 
این ریتم کند، ضدفیلم عمل کرده و موجب خستگی و سردرگمی 
تماشــاگر شــده تا حدی که منتظر به پایان رســیدن فیلم است. 
»صبحانه با زرافه« به دلیل همین کند بودن ریتم چندین اتفاق 
مهم را در یک ســوم پایانی خود دارد. در واقع دوســوم فیلم 
کشدار و با کمترین عطف و اتفاق سپری شده و در یک سوم 
انتهایی با چندین رویداد داســتانی مهم مواجه می شویم که 
داســتانی تازه را شــروع می کند اما جالب اینجاست که این 
داســتان هم با ریتمی کند روایت می شــود که باز هم با این 
میزان اتفاق همخوانی ندارد. »صبحانه با زرافه« اگر با ریتمی 
تندتر در تدوینی دوباره شــکل گیــرد، کمدی ابزورد موفقی 
خواهد بود که هم می تواند تماشاگر عادی را راضی کرده و هم 

دوستداران آثار صحت را مجاب کند. 

فیلم ورزشــی به ندرت در سینمای ایران ساخته می شود. نه 
فیلمنامه خوبی در این  باره وجود دارد، نه کارگردانان به ســراغ 
چنین ســوژه هایی می روند و نه تهیه کنندگان ریسک ساخت 
چنین فیلم هایی را می پذیرند. تنها ســرمایه  گذاران دولتی مانند 
ســازمان فرهنگی و هنری اوج می تواند به سراغ فیلمنامه های 
ورزشــی برود تا کارگردانی مجاب شــود که با ســرمایه چنین 
سازمانی، فیلمی ورزشی بســازد. حالا پس از بیش از دو دهه 
در سینمای ایران، فیلمی ورزشی ســاخته شده که به بسیاری 
از ملودرام های این روزهای ســینما طعنه می زند و داستان یک 
داور فوتبال بــه همراه تیم قهرمانش را روایت می کند که تبدیل 
به اثری مهم در ســینمای ایران می شود. »پرویزخان« داستان 
مربیگری زنده یــاد پرویز دهداری و شــکل گیری تیمی تازه از 
میان جوانان مســتعد اســت که دهداری پس از شکســت در 
برابر کویت آن را تشکیل می دهد. »پرویزخان« همه آنچه یک 
فیلمنامه سه پرده ای محکم و درست لازم دارد را داراست. یک 
شــخصیت اصلی که قهرمان تعریف  شــده و با صلابتی است 
تعدادی آنتاگون و ضدقهرمان که در مسیر او کارشکنی می کنند 
و داســتانی خوش ریتم و پیش برنده که داســتان قهرمانی تیم 
فوتبالی را روایت می کند که نماینده یک ملت اســت و پیروزی 
و شکســت اش به قلب های مردمان ایــن مملکت گره خورده 
اســت. ســعید پورصمیمی در نقش پرویز دهداری شمایلی از 
یک مربی با تجربه و سن وسال دار را به خود گرفته که خمیدگی 
پشــت اش با قدم های محکم و بلندی که برمــی دارد، جبران 
می شــود. البته کاش چنین نقشــی حداقل یک دهه پیش به 
چنین بازیگری سپرده می شد اما با همه اینها پورصمیمی مانند 
همیشــه چیزی کم نمی گذارد. قهرمان فیلم چنان با ظرافت و 
دقیق طراحی شــده و جزئیاتی ظریف برای او تعریف شده که 

تماشاگر چنان با او همراه می شود که هر لحظه آرزو می  کند همه 
جهان دست به دست هم دهند تا او سربلند از کاری برآید که به 
پیروزی ما در عملیاتی جنگــی و عرصه بین الملل گره خورده 
است. هرچند داستانی که در جبهه روایت می شود و با پیروزی 
تیم فوتبال ما عجین شده، ساختگی است و در واقعیت چنین 
اتفاقــی رخ نداده اما تلفیق این دو ماجرا هم نشــان از ذکاوت 
و هوش علی ثقفــی، فیلمنامه نویس و کارگردان »پرویزخان« 
دارد که چطور از یک ماجرای ســاختگی برای تقویت داستان 
اصلی اش بهره برده و خرده داستانی حساس را به کارش اضافه 
می کند کــه پیروزی در فوتبال را تبدیل به امری حیاتی در قصه 
فیلمش می کند. انتخاب بازیگر و شباهت آنها به بازیکنان تیم 
فوتبال، کاری ســخت و پیچیده است که در این فیلم به خوبی 

رخ داده. با تمام اینها نمی توان از فیلمبرداری درخشــان وحید 
ابراهیمی و تدوین درست حسن حسندوست یاد نکرد. چراکه 
این دو در کنار کارگردان فیلم اولی کاری کرده اند کارستان که به 
سختی می توان باور کرد »پرویزخان« تجربه اول یک فیلمساز 
جوان است که بدون سروصدا و بی ادعا، فیلمش را به جشنواره 
فجر فرستاده و منتظر است تا فیلم برای خود تبلیغ کند، نه اینکه 
با حاشیه ســازی و پروپاگاندای رسانه ای آن را بر سر زبان های 
بیندازد تا شاید نظرها به فیلم جلب شود. »پرویزخان« یکی از 
ماندگارترین فیلم های سینمای ایران است که براساس مستندی 
در این  باره ساخته شده و شکل گرفته اما علی ثقفی کارگردانش 
با این فیلم نشــان داد که فیلمســازی را به خوبی بلد اســت و 

می تواند آینده ای درخشان در سینمای ایران داشته باشد.  

پرویزخان فیلمی مهم و ماندگار در سینمای ایران است

صبحانه با زرافه فیلمی با ریتم کند و لحظاتی خنده دار است 

قهرمان حقیقی

ابزورد کشدار
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قیمت خودرو طی یک ماه اخیر با رشــد چشمگیر 12 درصدی 
همراه شده است. اما به نظر می رسد بعد از رالی صعود قیمت ها 
در این بازار و با آرام شدن تلاطمات ارزی، بازار خودرو هم درحال 
تنفس و اســتراحت است. به طوری که گزارش ها نشان می دهد 
که بازار تقریباً تغییر خاصی نداشــته است و خودروهای داخلی 
و چینی کم نوسان بوده اند. البته انتظار می رود با تداوم منفی شدن 

قیمت ارز، قیمت ها در بازار خودرو هم مقداری تعدیل شود.

نمایندگان مجلس در بودجه 1403، هزینه های دولت را افزایش 
دادند که تحقق آنها امکان پذیر  نیســت. برآوردها نشان می دهد 
مجلس حداقل 400 هزار میلیارد تومان هزینه های جدید تصویب 
کرده و منابع و درآمدهای جدیدی برای آن شناسایی نکرده است. 
هزینه ها باید متناسب با درآمدها و منابع باشد، وگرنه در سال آینده 
دچار کسری بودجه خواهیم شد«. مجلس مدعی است بودجه را 

100 هزار میلیارد تومان افزایش داده، نه 400 هزار میلیارد تومان. 

 Credit Suisse»برآوردهای موسســــه »کردیت ســــوئیس
نشان می دهد که ثروت کل ایران شامل مســــکن، طلا و ارز، 
سهام در بورس و فرابورس، شرکت های خارج از بورس، انواع 
وسیله نقلیه، زمین خصوصی و... دو تریلیون دلار اســــت. 
معــادل 2 هزار میلیــارد دلار. این رقم در مقایســه با برخی از 
کشــورهای پیشــرفته جهان مانند چین، ژاپن، آلمان، ایتالیا، 

بریتانیا و فرانسه به مراتب کمتر است.

ارزش دارایی ها در ایرانهزینه جدید در بودجهرشد قیمت خودرو

هوش مصنوعی و خودروهای برقی
 میدان های اصلی جنگ چگونه شکل گرفتند؟

در آمریکا دو مناقشه کارگری بزرگ دیده می شود. یکی 
درحال ظهور و دیگری درحال شــدت گرفتن است. آنها به 
همراه دیگر مجــادلات به دگرگونی های زلزله وار ناشــی از 
کربن زدایی و هــوش مصنوعی مربوط می شــوند. اتحادیه 
»کارگران متحد خودروســازی« UAW که نماینده کارکنان 
شــرکت های فورد، جنرال موتورز و اســتلانتیس )ســازنده 
کرایسلر و فیات( اســت تهدید می کند که با به پایان رسیدن 
زمــان قراردادها اعتصاب ها را آغاز خواهد کرد. این اتحادیه 
علاوه بر درخواســت حقوق بالاتر خواســتار آن اســت که 
دســتمزدها و دیگر مزایــای موجود در خودروســازی های 
متعارف به کارگران شاغل در شرکت های خودروسازی برقی 
تســری یابند. این شــرکت ها عمدتاً از روبات های بیشتری 
اســتفاده می کننــد و کارکنان اداری کمتری نیــاز دارند. در 
هالیوود نیز نویســندگان و بازیگران در بحث های مربوط به 
دســتمزد و شرایط کاری با استودیوها به بن بست رسیده اند. 
این مجادله زمانی شدت می گیرد که بحث چگونگی بازسازی 
این صنعت از طریق هوش مصنوعی و اســتفاده از ابزارهای 
جدید برای نوشــتن متــون و شبیه ســازی بازیگران مطرح 
می شــود. این دعواها می تواند نحوه دیــدگاه کارگران دیگر 
صنایع نســبت به تاثیر فناوری بر آینده شغلی شــان را شکل 
دهد. نســل جدیدی از اتحادیه های کارگری به عرصه آمده 
اســت. آقای شــاون فین اولین رئیس اتحادیه UAW است 
که پس از 70 ســال از میان طبقه ای غیــر از گروه حاکم بر 
اتحادیه انتخاب می شــود. او در ماه مارس از سوی کارگران 
عادی و پس از آن انتخاب شــد که بحران فســاد چند ساله 
به تغییر در فرآینــد رای گیری در اتحادیه انجامید. آقای فین 
از همان ابتدا خود را یک نماینده آتشــین خواند. او پیشنهاد 
چانه زنی شرکت استلانتیس را جلوی چشم عموم در سطل 
زباله انداخت. همزمان »صنف نویسندگان آمریکا« و ساگ 
آفتــرا )SAG-AFTRA( که نماینده بازیگران اســت به طور 
همزمان برای نخستین  بار پس از 60 سال دست به اعتصاب 
غذا زدند. خانم فرن درشر، رهبر صنف بازیگران )و هنرپیشه 
مجموعه مادربزرگ در دهه 1990( آشکارا اعلام کرد که این 
اعتصاب بخشــی از یک نبرد بزرگ اســت. او در سخنرانی 
آتشــین آغاز اعتصاب گفت: »چشمان کارگران به ما دوخته 
شــده اند«. این جدال ها در محیطی صورت می گیرند که به 
طرزی غیرعــادی از اتحادیه ها پشــتیبانی می کند. بیش از 
نیمی از دموکرات های مجلس سنا اواخر ماه گذشته نامه ای 
خطاب به ســه شرکت بزرگ خودروســازی امضا کردند که 
بیان  می کرد، کارگران کارخانه های تولید باتری باید مشمول 
همان قراردادهایی باشــند که با دیگر اعضای UAW بســته 
می شــود.  برخی دانشگاهیان می گویند، کارگران حق دارند 
نگران تحولات فناوری باشند. آقای جانسون در مصاحبه با 
خبرنگار اکونومیست ابراز امیدواری می کند که UAW و سه 
شرکت بزرگ خودروسازی بتوانند راهی پیدا کنند که اطمینان 
دهد حرکت به ســمت خودروهای برقی به حذف گســترده 
مشاغل منجر نخواهد شد. او به استقبال اتحادیه ها از حمل 
کانتینری از طریق کشــتی ها اشاره می کند که ساعت ها کار 
انسانی در بنادر را کاهش داد اما همزمان میزان محموله هایی 
را که از بنادر می گذشــت بالا برد و در نتیجه مشاغل و مزایا 
را برای اســکله داران حفظ کرد. از جنبه نظری، وقتی تولید 
خودروهــای برقی افزایش یابد قیمت آنها کمتر می شــود و 
افراد بیشــتری آنها را می خرند. اگــر موضوع مصرف بنزین 
را هم لحاظ کنیم سه شــرکت بزرگ خودروسازی می توانند 
روند کاهشــی صادرات خودرو آمریــکا را معکوس کنند و 
در نتیجه تقاضا بــرای نیروی کار بیشــتر را افزایش دهند. 
یارانه های هنگفت دولت بایدن برای تولید خودروهای برقی 
فرصتی کمیاب را در اختیار این صنعت می گذارد تا ابتکار را 
در دست گیرند. در مقابل پیش بینی های آقای جانسون برای 
نویسندگان و بازیگران در عصر هوش مصنوعی نومیدکننده و 
تاریک است. اگر قرار است اتحادیه ها از پویایی و سرزندگی 
اعضایشــان محافظت کنند باید به جای مقابله با تغییرات 
فناوری با آنها همســو شوند. یعنی همانند بایرون به ترکیبی 
از آشــتی و قاطعیت بیندیشند تا اطمینان یابند فناوری سهم 
همگان از کیک پیشــرفت را افزایش می دهــد. در غیر این 
صورت آنها همانند مخالفان دستگاه های نساجی در طرف 

اشتباه تاریخ قرار خواهند گرفت.
منبع: اکونومیست

 12
درصد 

 400
هزار میلیارد تومان 

 2
تریلیون دلار 

مهتا معرفت
مترجم

ماموریت بازار ارز
با فروکش کردن تــب تحولات منطقه، آرامش به دوم

بازارها بازگشــت و دلار که نقش پیشران بازارها 
را ایفا می کند به میزان زیادی عقب نشــینی کــرد. در مبالات 
دیــروز، دلار در محدوده 56 هــزار و 500 آغاز به کار کرد اما تا 
پایــان مبادلات به محدوده 55 هزار و 100 تومان رســید. نکته 
قابــل توجه این بود که در مبــادلات فردایی هم، قیمت دلار به 
زیر 55 هزار تومان رسیده که نشان از افت قیمت  آن در ذهنیت 
معامله گــران فردایی دارد. آیا روند کاهش قیمت دلار ادامه پیدا 

می کند؟
فعالان بازار ارز تا اینجا متوجه شــده اند که واکنش های ملایم 
آمریکا به تحولات منطقه، آب ســردی بر بازارهای درحال داغ 
شــدن ریخته اســت. آمریکا حملات تلافی جویانــه اش را در 
واکنش علیه حمله پهپادی در اردن و کشــته شدن چهار سرباز 
آمریکایــی خیلی ملایم پیش برد.  ســوریه و عــراق هدف قرار 
گرفتند و پیش بینی ها حاکی از آن اســت که این حملات ادامه 
خواهد یافت. ولی هم این تعلل و هم حمله نکردن مســتقیم به 
ایــران مورد انتقاد تندروهای ضد ایران قرار گرفت. این درحالی 
است که جنگ در همه  جای خاورمیانه ظرفیت اوج گیری دارد.
محمدرضا فرزین دیروز در جمع تجار و بازرگانانی تهرانی گفت: 
»سیاســت این بانک ایجاد شــرایط برای قابل پیش بینی شدن 
نرخ ارز است«. آقای فرزین درحالی این ادعا را مطرح کرده که 
دست بانک  مرکزی در تحولات بازار ارز بسته است و هر تصمیم 
وزارت امور خارجه یا نیروهای نظامی یا حتی تحولات غیرقابل 

کنترل منطقه می تواند ده ها تصمیم بانک  مرکزی را خنثی کند.
گزارش ها نشــان می دهــد از آذر ماه مجدداً شــاهد تحولات 
افزایشی در بازارها هستیم که عمدتاً در نتیجه تنش های سیاسی 
رخ داده است. مقایســه بازدهی دارایی ها طی این 10 ماه نشان 
می دهد که مسکن بالاترین بازدهی را طی این مدت داشته است 
و اگر فردی در انتهای ســال 1401 اقدام به ســرمایه گذاری در 
مسکن تهران می کرد تا انتهای دی  ماه سرمایه وی حدود 15/8 
درصد رشــد می کرد. بعد از مســکن در جایگاه دوم به لحاظ 
بازدهــی، دلار قرار دارد و بعد از آن نیز به ترتیب، بازار ســهام، 

سکه و خودرو بیشترین بازدهی را ثبت کرده اند.
امســال تحولات ارزی را در سه قسمت می توان توصیف کرد. 
قسمت اول، کنترل نرخ دلار پس از جهش ارزی سال گذشته 
است. جهشی که قیمت دلار را طی آذر سال گذشته 12 درصد 
و در بهمن 1401 حدود 15 درصــد افزایش داد. به  طوری که 
بازدهی دلار را طی پاییز ســال گذشته 24 درصد و در زمستان 
همان سال 21 درصد افزایش داد تا بازدهی دلار در سال 1401 
را به 83 درصد برســاند. بانک مرکزی با شــروع سال جاری 
به خصوص در تابستان موفق شــد تا دلار را به خواب عمیقی 
فرو ببرد تا افســار رشد آن کشیده شود. در 270 روز معاملاتی 
ســال جاری حدود 70 روز دلار بــازار آزاد در کانال 49 هزار 
تومان مورد معامله قرار گرفت. بانک مرکزی با کنترل ترازنامه 
و اخباری درخصوص توافقات سیاســی، انتظارات تورمی را 
کنترل کرده و قیمت ارز را در نیمه اول سال عمدتاً زیر 50 هزار 

تومان حفظ کرد.
مرحله دوم نوســانات دلار در نیم سال دوم سال جاری به وقوع 
پیوست. با آغاز نیمه دوم، دلار به واسطه تحولات غزه و شدت 
یافتن تنش های خاورمیانه، دوباره موفق شــد، سقف 50 هزار 
تومان را پس گرفته و از آن عبور کند. به  طوری که بازدهی دلار 
در مهر ماه 1402 به 2/47 درصد رســید و این میزان از بازدهی 
ماهانه از فروردین 1402 بی سابقه بود. با وجود این، دلار با همه 

کشــمکش ها در کنترل بانک مرکزی درآمد. بازدهی اسکناس 
آمریکایی در دو ماه باقی مانده پاییز یعنی آبان  و آذرماه به ترتیب 
منفی 0/78 و منفی 0/52 درصد رقم خورد. به واسطه این گونه 
تحولات در نهایت، بازدهی دلار آمریکایی در پاییز 1/05 درصد 

و کمتر از بازدهی تابستان و بهار بود.
مرحله سوم معاملات ارزی که همه چیز را از کنترل خارج کرد، 
هم زمان با درگیری  نیروهــای مقاومت عراق و نیروهای حوثی 
یمن با ائتلاف آمریکایی- انگلیســی به وقوع پیوست. با وجود 
آنکه بانک مرکزی سعی داشت دوباره کنترل اوضاع را در دست 
گیرد. اما قــدرت تحولات منطقه ای بر اقتــدار بانک مرکزی 
چربیــد و نرخ دلار طی دی ماه ســال جــاری بازدهی 8/53 
درصدی را به ثبت رساند. این درحالی است که دلار مرکز مبادله 
همچنــان در محدوده 39 هــزار و 500 تومان مورد معامله قرار 

می گیرد. 

 Wبازار ارز
اخیراً رئیس کل بانک مرکزی  گفته: »در ســال گذشته نوسانات 
شدید نرخ ارز داشتیم اما تلاش شد، نرخ ارز را به ثبات برسانیم 

و مرکز مبادله اکنون بخش عمده نیاز کشور را تامین می کند«.
آقای فرزین در توضیح نوسان قیمت دلار در چند هفته گذشته 
گفته: »نــرخ ارز در بازار غیررســمی را در محدوده ای متوقف 
کردیم اما در هفته های اخیر به دلیل مســائل سیاســی نرخ آن 
افزایش یافت. با کاهش تنش های سیاسی، نرخ ارز کاهش یافته 

و انتظار داریم که نرخ ارز کماکان کاهشی باشد«.
بدون شــک نرخ ارز مهم ترین مولفه در اقتصاد ایران است که 
می تواند روی همــه متغیرهای مهم دیگر اثرگذار باشــد. ارز 
در اقتصــاد ایران از جایگاه ویژه ای برخوردار اســت. دلیل آن 
این است که سیاست گذار پولی به جای متغیرهایی مانند نرخ 
بهــره و نقدینگــی و... نرخ ارز را به عنوان لنگر اســمی خود 
انتخاب کرده است. لنگر اســمی به متغیری گفته می شود که 
سیاست گذار پولی با هدف گذاری آن و دخالت در تعیین مقدار 
آن انتظارات تورمی فعالان اقتصادی را شکل می دهد. با توجه 
به تعریف شدن چنین جایگاهی برای نرخ ارز در اقتصاد ایران، 
این متغیر مهم تریــن عامل در شــکل گیری انتظارات تورمی 
اســت و طبیعتاً تغییرات در این متغیر می تواند، بخش وسیعی 
از بازارهای اقتصاد داخلــی را تحت تاثیر قرار دهد. برخلاف 

سایر کشــورها که نرخ ارز صرفاً بخش قابل تجارت را تحت 
تاثیر قرار می دهد به دلیل نقش لنگر اسمی که در اقتصاد ایران 
برای نرخ ارز وجود دارد، وقوع تغییرات در این بازار می تواند اثر 
قابل توجهی در همه بازارها حتی بخش غیرقابل تجارت )بازار 
مســکن( داشته باشــد. بنابراین ناآرامی در این بازار می تواند، 
تبعات نه چندان مطلوبی را برای اقتصاد به همراه داشته باشد. 
گزارش ها نشــان می دهد در ســال 1402 متغیر نرخ ارز روند 
نســبتاً باثبات تری را نسبت به ســال 1401 داشته است. البته 
برخی مسائل سیاسی و اقتصادی سبب شده تا نرخ ارز در چند 
مــاه اخیر روند صعودی به خود بگیرد و مجدداً انتظارات را در 
بازارهــای مختلف فعال کند. افزایش نرخ ارز عمدتاً در نتیجه 
جنگ غزه و نااطمینانی های مربوط به درگیری مستقیم ایران 
در این جنگ بوده اســت. حمله به عراق، سوریه و پاکستان از 
سوی ایران، پاســخ متقابل و تلافی جویانه پاکستان همچنین 
حادثه تروریستی کرمان نیز از دیگر عوامل سیاسی موثر بر نرخ 
ارز طی چند ماه اخیر بوده است. البته داستان افزایش نرخ ارز، 
محدود به عوامل سیاسی نبوده و عوامل اقتصادی مانند تورم 
بسیار بالا، محدود شدن مسیر عراق برای انتقال ارز همچنین 
تراز تجاری منفی بی ســابقه نیز در این موضوع دخیل بوده اند. 
در 0 1 ماهه ابتدایی ســال 1402 اقتصاد ایران یکی از بالاترین 
مقادیر کسری تراز تجاری را طی سال های اخیر داشته است. 
کسری تراز تجاری در 10  ماه نخست سال 1402 حدود 13/9 
میلیارد دلار بوده که رقم بی سابقه به شمار می آید. البته صادرات 
نفت ایران در سال 1402 افزایش قابل توجهی داشته و طبق آمار 
منتشر شده، مقدار درآمدهای نفتی تا انتهای دی  ماه حدود 30 
میلیارد دلار بوده اســت. درآمدهای نفتی برای پوشش کسری 
تجاری موجود کافی است. اما از آنجا که در شرایط تحریمی، 
امکان وقفه های طولانی در حصــول درآمدهای نفتی وجود 
دارد، ممکن اســت در کوتاه مدت دســت دولت برای دخالت 
موثر در بازار و کنترل نرخ ارز اندکی بســته باشــد. باید توجه 
داشت که کســری تراز تجاری به صورت مستقیم، نرخ ارز در 
بازار آزاد را تحت تاثیر قرار نمی دهد. چراکه این کسری مرتبط 
با واردات و صادرات گمرکی اســت که ارز آن از طریق سامانه 
نیما تامین می شــود. اما به هر شکل، وجود این کسری، منابع 
نفتی در اختیار دولت را به سامانه نیما سوق می دهد و از کنترل 

دولت بر بازار آزاد می کاهد.

دو ماموریت فرزین
ادامه گزارش روز
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گروه اجتماعــی: چند روز پیش حمیدرضــا صارمی،  معاون 
شهرسازی و معماری شهرداری تهران خبر از ساخت مسکن 
در بافت فرسوده تهران از سوی چینی ها داد. او که به قراردادی 
در این زمینه اشــاره می کرد،  گفت که  »در محتوای قرارداد با 
چینی ها دیده شده که آنها در مقیاس های بزرگ تر یعنی ساخت 
1000 تا 2000 واحد مســکونی در قالب محله ورود پیدا کنند و 
کار در بافت فرسوده با روش »کلید به کلید« و براساس ضریب 
1/4 برابر مساحت بنا نسبت به هر نفر با مشارکت شهرداری 

انجام شود.
چندی پیش هم ســیدمهدی هدایت،  مدیرعامل ســازمان 

نوسازی شــهر تهران اعلام کرد که پس از 
گذشت حدود یک سال از تایید مشارکت 
چینی ها در ســاخت مسکن در ایران،  آنها 
در زمینه ســرمایه گذاری و انتقال تجارب 
و تکنولوژی مشــارکت می کننــد و با این 
رویکــرد 200 هــزار واحد مســکونی با 

تکنولوژی نوین ساخته می شود«.
اما در نهایت این اقدامات شــهرداری 
تهران ســبب واکنش تند اعضای شورای 
شهر تهران شد. به طوری که ناصر امانی،  
عضو شــورای شــهر تهران ایــن اقدام را 
مخالفت صریح با ســخنان رهبر انقلاب 

دانست. 
او گفــت که  » ایــن موضوع را از این جهــت تذکر می دهم 
که اولًا شعار شــهرداری؛ تهران، الگوی جهان اسلام است و 
هم از طرفی مقام معظم رهبری در این باره فرمایشــاتی دارند. 
ایشــان می فرمایند: »در مساله  مسکن، ما وابستگی نداریم به 
خارج؛ زمینش مال خودمان اســت، مصالحش مال خودمان 
اســت، طراحی اینها مال خودمان اســت. بنابراین به مساله  
مسکن باید رســید«. این عین فرمایشات مقام معظم رهبری 
اســت، من عرضم این اســت که اگر ما در این دوره مدیریت 
شــهری پذیرفتیم که از چین اتوبــوس و واگن مترو بگیریم از 
روی اضطرار واکل میته بود چون تولیدکنندگان داخلی توانایی 
تولیــد این تعداد اتوبوس را در این مدت کم ندارند و ما به دلیل 
مشکلاتی که مردم تهران درگیرش هستند، ناچاریم برای تولید 

انبو ه با چینی ها قرارداد ببندیم«.
امانــی اضافه کرد: »اما درباره مســکن هیچ گونه نیازی به 
ســرمایه گذار خارجی نداریم چون هم توان داخلی داریم و هم 
کسانی که در این حوزه سرمایه گذاری می کنند. همان طور که 
گفتم مردم در بافت فرســوده منتظر  هستند که سرمایه گذاری 
بیاید و برای شان خانه بسازد. اگر بناست شهرداری همچنین 
کاری کند حتماً باید از شورا مجوز بگیرد. این موضوع خلاف 
آن  چیزی اســت که مقام معظم رهبری فرمودند و به  شدت به 
شــهرداری تهران تذکر می  دهم که قدمی در این زمینه برندارد 
مگر دلایل قانع کننده ای هم برای ما و هم برای افکار عمومی 

واقعاً داشته باشد«.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر 
تهران ازجمله معترضان به شــهرداری تهران درباره ســاخت 
مســکن چینی بود. او بــا بیان اینکه معاون شهرســازی باید 
براساس جایگاه و حد اندازه خود درخصوص ساخت مسکن 
صحبت می کرد، گفت: اگر ساخت مسکن توسط شرکت های 
چینی در شــورا مطــرح و تصویب می شــد، آن زمان معاون 

شهرسازی می توانست درخصوص آن اظهارنظر کند.
اما  پرویز ســروری،  نایب رئیس شــورا و مدافع سرسخت 
زاکانی در شــورا کــه او را به  عنوان نایب زاکانی در شــورا هم 
می شناســند،  در مقام دفاع از عملکرد شهرداری تهران برآمد 

و گفــت که  » در صحن به گونه ای صحبت شــد که گویا اولین 
بار اســت از یک کشور خارجی برای ساخت مسکن استفاده 
می شود. ساختمان هایی در پردیس توسط شرکت های ترکیه ای 
ساخته شده و ساخت مسکن توسط چین اتفاق تازه ای نبود که 

این چنین با حرارت به آن پرداخته شد«.
ســروری با بیان اینکه عرضه فاصله نجومی با تقاضا دارد، 
تاکید کرد:  »اگر در مســکن، به ویژه در بافت فرسوده اقدامی 
انجام می شود، باید مورد تقدیر قرار بگیرد نه اینکه به عنوان یک 
ضعف قلمداد شود. اگر شهرداری بتواند این کار را انجام دهد، 

باید دستش را بوسید«.

در ادامه نیز زاکانی که برای توضیح درباره جزئیات قرارداد 
با چینی ها به صحن شورا آمده بود در واکنش به ساخت مسکن 
گفت که برای گره گشایی از کار مردم وارد ساخت مسکن شده 
اســت. وظیفه ای که به لحاظ قانونی به عهده و در چارچوب 
اختیار شهرداری تهران نیست. او در ادامه گفت که » این برای 
ما دردناک اســت که مردم مسکن نداشته باشند و اجاره نشین 
باشند؛ لذا برای گره گشایی از کار مردم وارد شده ایم. شهرداری 
تهران در تامین مســکن اســتطاعت پذیر وظیفه و مسئولیت 
مســتقیم دارد. هدف گذاری ما نوســازی و ایمن سازی شهر 
است و مردم می توانند در این قالب صاحب مسکن می شوند. 
مبلغی که به شــهرداری خواهد رســید نیز برای شــهر هزینه 

خواهد شد«.

 Wماجرای ساخت خانه از سوی چینی ها
ماجرای ساخت خانه در ایران از سوی شرکت های خارجی 
و البته به سرانجام نرسیدن آن، موضوع جدیدی نیست. اواسط 
ســال 1400 بود که صحبــت از حضور چینی هــا در صنعت 
ساختمان سازی ایران از سوی دولتی ها مطرح شد؛ موضوعی 
که با اظهارات متناقضی از ســوی مســئولان مواجه شد و در 

نهایت خبرهای خوشی از اجرای آن به گوش نرسید.
ســاخت چهار میلیــون واحد مســکونی مهم ترین وعده 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در زمان برگزاری رقابت های 
انتخاباتی بود و حالا با وجود اینکه نصف عمر دولت گذشته، 

او مجدد بر اجرای این وعده تاکید می کند.
به موازات این امیدواری ها، ســال گذشته خبری به نقل از 
یکی از دیپلمات های ســابق کشــورمان درباره پیشنهاد تهاتر 
نفت با ســاخت مسکن به چینی ها و نپذیرفتن آنها منتشر شد 
که وزارت راه وشهرسازی این موضوع را تکذیب کرد. در طرف 
دیگر همان روزها فلاحی، نماینده همدان در مجلس خبر داد 
که قرارداد ساخت یک میلیون و 200 هزار واحد مسکونی طی 

چهار سال با یک شرکت چینی نهایی شده است. 
تمام این اظهارنظرهای ضدونقیض در شــرایطی است که 
ساخت خانه توسط چینی ها از دو سال قبل مطرح بود و ابتدا 
صرفاً اخبار ضدونقیضی در این باره منتشر شد و بعد از گذشت 

مدتی، موضوع به کلی در هاله ای از ابهام باقی ماند.
چند ماه پیش نیز حسن تیزمغز، نماینده وزیر راه وشهرسازی 
در نشستی مجدد این موضوع را مطرح کرده و آتش گمانه زنی ها 
در این زمینه را شــعله ور کــرده بود. او از برگزاری جلســه با 
شرکت های خارجی خبر داده و حتی برآورد دلاری از ساخت 

هر متر خانه را نیز اعلام کرده است. 
شــرکت های خارجی که او از آنها نام بــرده، بلژیکی ها و 
چینی ها هســتند و تیزمغــز در این باره گفته اســت که »طی 
جلساتی با شرکت های خارجی برگزار شد،قرار بر این است تا 
زمین در اختیار این شرکت ها قرار بگیرد و در کنار زمین مصالح 
ساختمانی و نیروی انســانی نیز از داخل 

کشور است«.
او همچنین این را هم مورد اشــاره قرار 
داده کــه »طبق توافقی که با شــرکت های 
خارجی صورت گرفته، قیمت ساخت هر 
واحد مســکونی 200 الی 300 دلار برآورد 
شده است و چینی ها مشتاق مشارکت در 

ساخت وساز کشور هستند«.
 در آن زمان نیز اقبال شــاکری، عضو 
کمیســیون عمران مجلس هم با این اقدام 
دولت مخالفت کرده و گفتــه بود که »در 
حوزه ســاخت مســکن همه عوامل را در 
داخل کشــور داریم و باید از فعالان اقتصادی، ســازندگان، 
مشــاوران، تولیدکننــدگان و تامین کننــدگان داخلی حداکثر 
استفاده را داشته باشیم و فکر نمی کنم درحال حاضر کمبودی 

در داخل باشد«.

 W  عملیاتی نیست
حســن محتشــم، عضو هیات مدیره انجمن انبوه ســازان 
اســتان تهران در گفت وگو »ســازندگی« معتقد است که یک 
واقعیت غیرقابل انکار این اســت که نمی شود چینی ها یا هر 
شرکت خارجی دیگری برای ساخت وساز وارد کشور شود،  از 
امکانات داخلی اســتفاده کند،  نیرو هم بیاورد اما قیمت تمام 
شده این ساخت وساز از قیمت تمام شده سازنده داخلی کمتر 

شود! 
او ادامه می دهد: نقطه مغفول این موضوع این اســت که ما 
به تفاوت قیمت ساخت وســاز چینی ها قرار است در محاسبه 
قیمت نفت جبران شــود و تهاتر کننــد،  وگرنه امکان ندارد که 
سازنده خارجی با قیمت  کمتر راضی به ساخت وساز در کشور 

شود و قطعاً برای آنها سود مضاعفی خواهد داشت. 
به گفته این ســازنده؛  به اضافه اینکه معتقدم آنها در بافت 
فرســوده موفق نخواهند بود زیرا این بافت یکدست نیست و 
دارای مشــکلات عدیده است و در نتیجه ساخت وساز در این 
بافت آسان نیست. مطابق با اظهارات معاونان شهرداری این 
ساخت وسازها قرار اســت در زمین های ذخیره شهری اتفاق 
بیفتد. به اضافه اینکه نه دولت و نه شهرداری در راستای منافع 
ملی قدم برنداشته و در شرایطی که می توانند این ساخت وساز 
را به متخصصان داخلی بدهند و ایجاد اشتغال کنند، بازار کار 

برای کشوری مثل چین ایجاد می کنند. 
این انبوه ســاز تاکید کرد که  همزمان مدیریت شــهری نیز 
وعده هایی که با انبوه ســازان داخلی مطــرح کرده را عملیاتی 
نکرده اســت. شــهرداری تهران روی کاغذ با انجمن شــهر 
سازندگان قرارداد ســاخت 30 هزار واحد را منعقد کرد اما تا 
بــه امروز هیچ زمینی در اختیار آنها قــرار نداده و حالا بعد از 
دو سال می گویند، خودتان زمین پیدا کنید. این یعنی اظهارات 

شهرداری تهران شعاری است و هیچ کدام عملیاتی نمی شود. 

گزارش ویژه

به گزارش روابط عمومی موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان، 
محســن احمدی صبــح دیروز طی ســخنانی در جمــع مدیران 
عامــل هلدینگ های پنج گانه و معاونان و مدیران صندوق ذخیره 
فرهنگیــان، توجه به اقتصاد دانش بنیان و دیجیتال، مولدســازی 
دارایی هــا، اتمــام طرح های نیمه تمــام، اجرای دقیــق موازین 
حاکمیت شــرکتی، تخصص گرایی و افزایش سلامت و انضباط 
مالی و سازمانی را در کنار توجه به منزلت و معیشت فرهنگیان از 
مهم ترین برنامه های راهبردی دوره جدید مدیریت صندوق ذخیره 
فرهنگیان عنوان کرد. احمدی، ادغام یا انحلال برخی شرکت های 
زیان ده یا توســعه و تکمیل برخی طرح ها را در راستای هم افزایی 
بین بنگاهی دانســته و بر ضرورت ساماندهی امور از محل منابع 
درون زا تأکید کرد. مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان 
یکــی از انتظارات جامعه فرهنگیان، دولــت و وزارت آموزش و 
پــرورش از این صندوق را افزایش کنترل هــای داخلی و نظارت 
هوشمند و مســتمر بر فعالیت های مالی و بازرگانی شرکت های 
تابعه برشــمرد. احمدی صندوق ذخیــره فرهنگیان را صندوقی 
بین نســلی و متعلق به آحاد جامعه فرهنگیان کشــور دانست که 
باید برای نســل های بعدی بــه خوبی محافظت شــود لذا باید 
بسترهای مناسب برای پرورش مدیران جوان و کارآمد با اولویت 
جذب فرزندان نخبه و تحصیل کرده متخصــص از میان خانواده 
معلمان در دســتور کار قرار گیرد. وی همچنین با تأکید بر اصل 
شفافیت و ضرورت نظارت و مبارزه همه جانبه با فساد گفت: در 
ادوار گذشــته هر زمان و هر جا که ابهام، عدم شفافیت و تاریکی 
بر روند فعالیت های این موسســه ســایه افکنده بود، آسیب های 
جبران ناپذیــری بر پیکره این صندوق وارد کرده و در نهایت علاوه 
بر خســارات مالی، وجهه و اعتبار صندوق را نیز خدشه دار کرده 
اســت از این رو مسئولیت داریم با افزایش شفافیت و سلامت در 
جهت احیا برند این موسسه تلاش مضاعف کنیم. محسن احمدی 
در پایان سخنان خود بار دیگر بر ضرورت توجه جدی به منزلت و 
معیشت صاحبان این صندوق تأکید و خاطرنشان کرد: اقدامات 
خوبی برای بهبود خدمت رسانی به فرهنگیان عضو صورت گرفته 
کــه در این خصوص قدردانی از تلاش های گذشــتگان قدردانی 
می کنیم اما لازم است روند خدمت گزاری و خدمات دهی شتاب 
بیشتری گرفته و تلاش همه جانبه ای برای انجام اقدامات شایسته تر 
صورت پذیرد. وی آماده سازی فوری شرکت های سرمایه پذیر برای 
ورود به بازار سرمایه و پذیرش در بورس اوراق بهادار را مورد تاکید 
قرار داد و اظهار کرد: اجرای دقیق و سریع باقی مانده طرح ارزش 
مالکانه مهم ترین اقدام در این راســتا به شمار می آید. مدیرعامل 
صندوق ذخیره فرهنگیان همچنین از برنامه ریزی برای احیا بانک 
سرمایه با هدف اســتفاده مطلوب فرهنگیان از ظرفیت این بنگاه 
و بهره منــدی از طرح های نوین بیمه هــای عمر و زندگی در بیمه 
معلم برای آینده بهتر و آرامش بیشــتر اعضا خبر داد و یادآور شد: 
طرح های متنوع دیگری نظیر طرح نهضت و ساخت مسکن ارزان 
برای فرهنگیــان، ارائه انواع کارت های اعتباری، منزلت و کارت 
رفاهی برای خرید جهیزیه فرزندان و طرح خرید اقســاطی کالا 
و لــوازم خانگی و خدمات لیزینگ خــودرو و برگزاری تورهای 
دســته جمعی ارزان قیمت از جمله طرح هایی اســت که در دست 

اقدام قرار خواهد گرفت.

سعید کریمی، معاون درمان وزارت بهداشت با اشاره به وجود 
350 بیمارســتان با عمر بالای 25 ســال در کشور گفت: به 
بیمارستان هایی که نیاز به اورهال داشتند، مهلت داده بودیم که 
ظرف 6 تا 12 ماه رفع خطر کنند. 200 بیمارستان ایمن سازی و 
رفع خطر را انجام دادند اما 100 بیمارستان پروانه شان به دلیل 
عدم رفع مشــکل ایمنی تمدید نشد که بیمارستان گاندی نیز 

جزو همین بیمارستان هایی بود که مجوزش تمدید نشده بود.

بی مجوز
 محمدجواد تاجیک، مدیرعامل بهشت زهرا گفت: آرامستان 
بهشــت زهرا)س( حداکثر تا آخر سال بعد قابلیت دفن دارد. 
عده ای از قبل قبر خریداری کرده اند و از 180 ورودی متوفی 
روزانه 50 نفر در قطعات جدید دفن می شوند. در مجموع در 
چهار نقطه در تهران قرار است آرامستان جدید احداث شود که 
شامل جنوب شرق، شمال شرق، شمال غرب و جنوب غرب 

است. موضوع گویاسازی مزار شهدا در دستور کار است.

تکمیل ظرفیت
علــی قنبری مطلــق،  رئیــس اداره ســرطان دفتــر مدیریت 
بیماری های غیرواگیر معاونت بهداشت وزارت بهداشت با بیان 
اینکه سالانه تقریباً نزدیک به 150 هزار نفر در کشور به سرطان 
مبتلا می شــوند، در عین حال جزئیات تشخیص زودهنگام 3 
سرطان در ایران در قالب برنامه ملی مدیریت سرطان را تشریح 
کرد و از توســعه کشــوری آن خبر داد. همچنین تقریباً سالی 

حدود 5 درصد هم در کشور افزایش بروز سرطان را داریم.

سالی 150 هزار نفر 

ناصر امانی، عضو شورای شهر در تذکری به علیرضا زاکانی، شهردار تهران خبر داد:

مخالفت رهبری با ساخت مسکن توسط خارجی ها

 اولویت های مدیرعامل جدید
صندوق ذخیره فرهنگیان
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علی دایی اســطوره فوتبال ایران، در ششمین قسمت از مجموعه 
»جام ملت ها با پژمان جمشیدی« محصول »فوتبال 360« گفت که 

بیش از یک سال پیش »ممنوع المعامله« است.
دایی درباره شرایط پرسپولیس و جدایی گل محمدی گفت: یحیی 
در پرسپولیس عالی کار کرد و در این چند سال چندین قهرمانی برای 
این تیم به ارمغان آورد و نتایجش فوق العاده بود. من در جریان شرایط 
و اتفاقاتی که برای او رخ داد نبودم و فقط یک ســری چیز ها شنیدم. 
او درباره اینکه رابطه خوبی با درویش، مدیرعامل پرسپولیس دارد و 
آیا اینکه برای هدایت این تیم به او پیشنهادی داده شده تاکید کرد که 
»آقای درویش همیشــه به من لطف داشته و اول فصل به دنبال من 

آمد، اما من هیچ وقت جای رفیق و دوستم نمیرم«.

دایی درباره اینکه آیا برای بازگشــت به فوتبال مشکلی دارد یا نه 
گفته اســت که »با اینکه یک ســال ونیم ممنوع المعامله هستم، اما 
هیچ مشکلی برای برگشــت به فوتبال ندارم. درحال حاضر شرایط 
را برای برگشت به فوتبال مناسب نمی دانم«. محسن برهانی، وکیل 
دادگســتری و حقوقدان درباره موضوع ممنوع المعامله شــدن علی 
دایی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: ممنوع المعاملگی به این 
معنا که یک شــهروند حق انجام هیچ گونه معامله ای را نســبت به 
اموالش نداشته باشد، یک بدعت است و هیچ مستند قانونی ندارد. 
هیچ مقامی نمی تواند حق خریدو فروش را از افراد ســلب کند. افراد 
ممنوع المعاملــه، می تواننــد اقدام  به تنظیم قــرارداد نمایند و چنین 

معامله ای نافذ است.

علی دایی در برنامه فوتبال 360 اعلام کرد که بیش از یک سال است که ممنوع المعامله شده است

اسطوره ممنوع المعامله
باشگاه

مهدی طائب، رئیس شــورای قــرارگاه راهبردی عمار، 
در مراســم گرامیداشــت دهه فجــر که در 

مســجد چهارمــردان برگزار شــد، گفته 
اســت که »هنگامی که سردار سلیمانی 
به شهادت رســید این موضوع مطرح 
شــد که دولت ســابق در خون حاج 
قاسم شــریک بوده یا نه گفتم هم آره 

هم نه، ولی موضوعی مطرح شــد 
و آمریکا به این نتیجه رســید اگر 

حاج قاســم را بزند موفق می 
شــود«. براســاس گزارش 

تســنیم، وی تاکید کرد که »ظریف در مصاحبه ای اعلام کرد، 
دیپلماسی و میدان عمل دســت یک نفر نیست و دست 
دو نفر اســت، دیپلماسی دست ما و میدان عمل دست 
این آقایان اســت و ما می خواهیم با آمریکا مذاکره کرده 
و کنار بیاییم اما میدان مخالف اســت و حسن روحانی 
گفت، اینها روی موشــک می نویســند مرگ بر آمریکا و 
نمی گذارنــد کار جلو برود«. طائب گفت: در 
ذهــن آمریکا میدان دوقطبی مقاومت و 
دیپلماسی بود و قطب دیپلماسی رای 
آورده بــود و آمریکا با خود گفت، 
کله مقاومت را می زنم که حاج 

قاسم را شهید کرد، مقام معظم رهبری فرمود: انتقام سخت از دشمن 
در زمینه شهادت سردار ســلیمانی خواهیم گرفت و عین الاسد یک 
ســیلی بود و سیلی اصلی را ملت در تشــییع جنازه به گوش دشمن 
زد. رئیس شــورای قرارگاه راهبردی عمار بیان کرد: حضور میلیونی 
در مراســم تشییع جنازه سبب شــد آمریکا بگوید ما سر کار بودیم، 
چون اینها می گفتند مقاومت اقلیت اســت اما این گونه نبود، چون 
سردار سلیمانی ســمبل مقاومت بود. وی تصریح کرد: مقام معظم 
رهبری فرمود هیمنه آمریکا باید از بین برود و از منطقه اخراج شــود 
و همچنین دستوردهندگان شهادت حاج قاسم باید مجازات شوند، 
امروز یمن و عربستان دیگر ترسی از آمریکا ندارند و آمریکا بین عراق 

و سوریه گیر کرده و نمی داند چه کند که این انتقام سخت است.

اظهارات تازه رئیس شورای قرارگاه راهبردی عمار درباره میدان و دیپلماسی، ظریف و سلیمانی و روحانی

حملات جدید به روحانی و ظریف
سیاست

امیر ســرتیپ دوم غضنفر آذرفر، یکی از فرماندهان ارتش جمهوری اسلامی 
ایران روز یکشنبه دار فانی را وداع گفت. او متولد سال 1318 در روستا مغانک 
واقع در جنوب شهرستان الیگودرز بود. وی پس از فارغ التحصیلی از دبیرستان، 
در ســال 1336 در دانشــکده افســری ثبت نام و در طول تحصیل به زبان های 
انگلیسی و عربی تســلط پیدا کرد. او با درجه عالی دوره های آموزش تکمیلی 
ارتــش، دوره مقدماتی، دوره هوابرد، تکاوری و همچنین دوره جنگ های ویژه 
)کلاه ســبزهای ایران( را پشت سر گذاشــت. در سال 1339 به استخدام ارتش 
درآمد و پس از گذراندن دوران دانشکده افسری در لشکرهای کردستان و لرستان 
به عنوان فرمانده دسته مشغول خدمت شد و با گذراندن دوره های هوابرد و تکاور 
در داخل کشور با درجه ستوانی برای طی دوره های تکمیلی نظامی به خارج از 
کشور اعزام شد. گفته می شود او دردوره های خلبانی نظامی در خارج از کشور 

با صدام حســین هم دوره بوده است و بعدها نیز در زمان فرماندهی در جنگ، 
گوش یک مزدور بعثی را برای صدام هدیه فرستاده است. با شروع جنگ 
تحمیلــی، امیر آذرفر، فرماندهی تیپ 184 خرم آبــاد را قبول کرد. صیاد 
شــیرازی در خاطرات کتاب ناگفته های جنگ در مورد آذرفر می گوید: 
»اســتاد بنده در رنجر بود، خیلی شــجاعت هم دارد«. آذرفر همراه با 
لشکر خود عملیات پیروزمندانه کربلای 7 در اسفند ماه 65 را طراحی 
و اجرا کرد. طی این عملیات، نیروهای تحت امر آذرفر ارتفاعات 2519 

در داخــل خاک عراق را تســخیر کردند.بعد از عملیات کربلا 7 
امام خمینی در پیامی خطاب به وی فرمودند: »آقای سرهنگ 

آذرفر، ما به مردان جنگی شــما افتخار می کنیم و داریم برای 
پیروزی شما دعا می کنیم«.

سرتیپ دوم تکاور غضنفر آذرفر از نخبگان و قهرمانان ارتش در سن 84 سالگی دعوت حق را لبیک گفت
درگذشت فرمانده پرافتخار

یاد

چهره های روز خبرسازان

کارنامه: خاطرات هاشمی 1379

 ادامه شنبه 3 دی  
همایش جامعه اسلامی پژوهشگران

برای شرکت در همایش جامعه اســلامی پژوهشگران، 
به مجتمع امام خمینی رفتیم. دکتر شــیخ، خیرمقدم گفت. 
لوح  تقدیر چند محقــق را دادم. ســخنرانی کوتاهی درباره 
ارزش علم و تحقیق در اســلام و جدیت دولت برای توسعه 

دانشگاه ها در دوران سازندگی نمودم.

به خانه آمدم. همشــیره طیبه، همراه محمد و معصومه و 
علی آمدند. از سفر عُمره برگشته اند. همشیره در آنجا دچار 
ضعف شــده که با خودداری از روزه، معالجه شــده است. 
]همسرش[ محمد گفت، پشت دریاچه بندآب شور، در پایین 
نوق، آرتیمیا پرورش داده و امســال 1500 کیلو برداشت  کرده 
اســت. تنها بهره ممکن آن آب شــور که نزدیک شوری آب 

دریاچه ارومیه است، پرورش آرتمیاست.

یک شنبه 4 دی  
فرار سرمایه ها و فرار مغزها

مطابق معمول، ســاعت هفت ونیم صبح به سوی دفترم 
حرکت  کردیم. در جماران، برف می بارید. از خیابان شــهید 
باهنــر ]= نیاوران[ تا بزرگراه صدر، برف و باران مخلوط و از 
آنجا تا دفتر، باران نرم بود. پیش از ظهر، مصاحبه ای با سیما 
درباره مفهوم جهاد و دفاع در اســلام و ماهیت جنگ های 
پیغمبــر)ص( و علی)ع( و جنگ های فلســطین و جنگ 

تحمیلی عراق بر ایران داشتم. 
عصر آقای ]محمد[ واعظ زاده ]خراسانی[، رئیس جامع  
التقریب ]= مجمع تقریب مذاهب اســلامی[ آمد. گزارش 
برنامه کنگره آیت الله ]سیدحسین[ بروجردی و شیخ محمود 
شلتوت، مؤسسان دارالتقریب را داد و خواست که در افتتاح 
آن در قم شرکت کنم. گفتم، ترجیح دارد از علمای قم استفاده 

کنند. از خطبه های پریروز جمعه ام ستایش  کرد.
افطار،کارکنان مرکز تحقیقات استراتژیک با خانواده ها 
میهمانــم بودند. عفت هم آمده بــود و از مصاحبه ای که 
آقای علی مطهری، ]فرزند شهید مطهری[ در ]روزنامه[ 
کیهان داشته و دروغ هایی در مورد خانواده ما گفته است، 
عصبانــی بود. تلفنــی به خانم مطهری اعتــراض کرد و 

جوابی برای آن تهیه شد. 

شب با دکتر ]حسن[ روحانی، ]دبیر شورای عالی امنیت 
ملی[ مذاکره داشتم. از ملاقاتش با رهبری گفت که مشکلات 
کشور به خصوص فرار سرمایه و مغزها و دوگانگی در مدیریت 
کشــور را گفته ولی نتیجه ای برای راه اصلاح نگرفته بود و از 
مذاکراتش با آقای خاتمی، ]رئیس جمهور[ که آقای خاتمی 
گفته اســت، با این همه مشکل، مایل نیست نامزد انتخابات 
شود، ولی نگران است که اگر کنار برود، او را مورد تعقیب قرار 
 دهند. درباره مرکز تحقیقات ]اســتراتژیک مجمع تشخیص 

مصلحت نظام[ و امور کشور صحبت کردیم. 
در گزارش ها، مسأله خاطرات آیت الله منتظری مهم است؛ 
ایشان در جواب سوالی ضمن قبول نوشتن خاطرات و پخش 
محدود، بودن آن در اینترنت را منکر شده و گفته که افرادی به 
صورت قاچاقی برده اند و نیز خبر درگیری هایی در لار، شــهر 
زادگاه ]آقای عبدالواحد موســوی لاری[، وزیر کشور بودکه 
مردم علیه فرماندار و وزیرکشــور، تظاهرات کرده اند وگویا دو 

نفر کشته شده اند؛ با دخالت نیروی انتظامی.
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